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W·jt informuje 

Szanowni Paŗstwo, 

od poczņtku marca Biaġowieski OŢrodek Kultury 

ma nowego dyrektora Paniņ Katarzynŋ 

Turosieŗskņ-Durlik. ŭyczŋ Paŗstwu, Pani 

Katarzynie i sobie owocnej wsp·ġpracy na rzecz 

biaġowieskiej kultury. JednoczeŢnie dziŋkujŋ za rok 

wsp·ġpracy Pani Ludmile Kaneckiej, kt·ra                    

z powodzeniem peġniġa obowiņzki dyrektora 

Domu Kultury w BiaġowieŮy.  

17 marca Gmina BiaġowieŮa zġoŮyġa 3 wnioski          

na przebudowŋ dr·g gminnych. Staramy siŋ                       

o dofinansowanie dr·g Nowej, Ogrodowej                    

i Puszczaŗskiej. Podpisanie um·w z gminami 

planowane jest w miesiņcach wakacyjnych. To czy 

dostaniemy pieniņdze na kt·rņŢ z dr·g uzaleŮnione 

jest od wyniku  konkursu.  

12 i 13 marca z radnymi Gminy BiaġowieŮa oraz 

przedstawicielami samorzņd·w powiatu 

hajnowskiego uczestniczyliŢmy w konferencji 

naukowej pt. ăPuszcza Biaġowieska- mity, fakty               

i przyszġoŢļó, kt·ra pierwszego dnia odbyġa siŋ        

w Senacie RP w Warszawie. Drugiego dnia                 

w BiaġowieŮy, zorganizowana zostaġa manifestacja 

mieszkaŗc·w BiaġowieŮy, okolicznych 

miejscowoŢci oraz miasta Hajn·wka.   15 marca        

w lasach Puszczy Biaġowieskiej odbyġa siŋ wizytacja 

Sejmowej Komisji Ochrony šrodowiska, Zasob·w 

Naturalnych i LeŢnictwa zakoŗczona konferencjņ  

w Biaġowieskim Parku Narodowym. Tematem 

wizytacji byġa ă Wsp·ġpraca samorzņd·w z Lasami 

Paŗstwowymi i Biaġowieskim Parkiem 

Narodowym, przyczyny i skutki zaniechania 

racjonalnej gospodarki leŢnej w latach 2008-2015       

na terenie Puszczy Biaġowieskiej".- wiŋcej na temat 

dziaġaŗ dotyczņcych Puszczy Biaġowieskiej moŮna 

przeczytaļ na kolejnych stronach Gġosu BiaġowieŮy. 

RozpoczŋliŢmy przedsezonowe porzņdki na terenie 

Naszej Gminy. Posprzņtane zostanņ drogi gminne, 

powiatowe oraz parking. Ubytki w drogach 

Ůwirowych wzorem ubiegġego roku zostanņ 

uzupeġnione i wyr·wnane po przeschniŋciu.  

Zakoŗczyġem spotkania we wszystkich soġectwach 

gminy. Dziŋkujŋ wszystkim za aktywne 

uczestniczenie, pytania i propozycje. Tych                     

z Paŗstwa, kt·rzy nie mogli uczestniczyļ                      

w spotkaniach zapraszam do wizyt y w Urzŋdzie 

Gminy BiaġowieŮa.  

 8 marca miaġem przyjemnoŢļ uczestniczyļ                   

w spotkaniu Zwiņzku Emeryt·w i Rencist·w 

BiaġowieŮy - bardzo dziŋkujŋ za zaproszenie i miġo 

spŋdzony czas. Nastŋpnie wsp·lnie obejrzeliŢmy 

przygotowanņ akademiŋ z okazji Dnia Kobiet. 

Dziŋkujŋ wszystkim przybyġym, zespoġowi 

Ruczajok za piŋknie wykonane utwory, Pani 

Marcie Woġoncewicz oraz jej podopiecznym              

za ciekawie opracowane i wykonane 

przedstawienie. Dziŋkujŋ teŮ Pani Katarzynie 

Turosieŗskiej-Durlik za zaproszenie Kara 

Mazurowego i piŋkny pokaz taŗca, kt·rego dawno 

w BiaġowieŮy nie byġo. 

26-27 lutego odbyġ siŋ X Turniej Biaġowieskich 

Zakġad·w Pracy w piġce siatkowej. W ubiegġym 

roku Urzņd Gminy zajņġ V miejsce, a w tym 

chwalimy siŋ II miejscem!! 

Informujŋ, iŮ juŮ od dġuŮszego czasu oddany jest  

do uŮytku nowy plac zabaw przy szkole, kt·ry 

posiada wszelkie potrzebne certyfikaty i nadaje     

siŋ do bezpiecznej zabawy. 

JuŮ wkr·tce mieszkaŗcy BiaġowieŮy i odwiedzajņcy 

jņ turyŢci bŋdņ mogli korzystaļ z nowej mapy 

gminy BiaġowieŮa. Powstaje ona w pracowni naszej 

miejscowej artystki ð Barbary Baŗki. Bŋdzie               

to mapa zupeġnie wyjņtkowa. Autorka przedstawi 

Naszņ Gminŋ z perspektywy lecņcego nad puszczņ 

ptaka. Technika akrylowa, jakņ artystka stosuje        

w swojej pracy, umoŮliwia nadanie mapie 

szczeg·lnego ð przyjaznego dla oka charakteru, 

przypominajņcego realistyczny obraz. Nie 

zabraknie tu jednak, typowych dla turystycznej 

mapy, element·w: dr·g, ŢcieŮek edukacyjnych, 

wieŮ widokowych czy parking·w. Dodatkowo 

wyr·Ůnione zostanņ najwiŋksze atrakcje 

architektury BiaġowieŮy. Mapa bŋdzie dostŋpna 

nieodpġatnie w wersji papierowej w Urzŋdzie 

Gminy, a niedġugim czasie zostanie takŮe 

umieszczona na tablicach, miedzy innymi przed 

budynkiem Domu Kultu ry . Mapa powstaje               

na zlecenie Urzŋdu Gminy BiaġowieŮa. 

 

 
 
 
 
 
 
 
 

 
Projekt rysunkowej mapy Gminy BiaġowieŮa 
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P R O T O K Ď Ġ Nr XV/16 

z obrad XV  Sesji Rady Gminy BiaġowieŮa 

odbytej dnia  28 stycznia 2016 roku  

 

XV Sesja Rady Gminy BiaġowieŮa odbyġa 

siŋ w sali Urzŋdu Gminy BiaġowieŮa przy                       

ul. Sportowej 1. 

Obrady rozpoczņġ Przewodniczņcy Rady 

Krzysztof Zamojski sesjŋ o godz. 13.00 

wypowiadajņc nastŋpujņce sġowa: ăOtwieram XV 

Sesjŋ Rady Gminy BiaġowieŮaó. Nastŋpnie powitaġ 

zebranych, radnych, zaproszonych goŢci, 

pracownik·w oraz soġtys·w. 

Na podstawie listy obecnoŢci 

Przewodniczņcy Rady stwierdziġ, Ůe na 15 radnych 

jest obecnych 9, w zwiņzku z tym jest quorum. Lista 

obecnoŢci stanowi zaġņcznik Nr 1 i Nr 2 do 

protokoġu.  

 

Przewodniczņcy Rady odczytaġ porzņdek 

obrad zaproponowany w zaproszeniu:  

1. Otwarcie obrad. 

2. Przyjŋcie porzņdku obrad. 

3. Przyjŋcie protokoġu z XIV  Sesji Rady Gminy 

BiaġowieŮa. 

4. Interpelacje, zapytania, wnioski.  

5. Informacja W·jta Gminy z realizacji uchwaġ 

Rady Gminy i istotnych dziaġaŗ dotyczņcych 

Gminy w okresie miŋdzysesyjnym. 

6. Sprawozdanie Przewodniczņcego z pracy 

miŋdzysesyjnej. 

7. Sprawozdanie Przewodniczņcego Komisji 

Rewizyjnej z pracy miŋdzysesyjnej. 

8. Sprawozdanie Przewodniczņcych Komisji             

z pracy miŋdzysesyjnej. 

9. Podjŋcie uchwaġy w sprawie uchwalenia budŮetu 

Gminy BiaġowieŮa na rok 2016.  

10. Podjŋcie uchwaġy w sprawie planu pracy Komisji 

Rewizyjnej Rady Gminy BiaġowieŮa na 2016 rok.  

11. Podjŋcie uchwaġy w sprawie planu pracy Rady 

Gminy BiaġowieŮa na 2016 rok.  

12. Odpowiedzi na interpelacje, zapytania, wnioski.  

13. Sprawy r·Ůne.  

14. Zakoŗczenie obrad. 

 

 Do porzņdku zaproponowano nastŋpujņce 

zmiany:  

Jako pkt. 4 Prezentacja Programu Rozwoju 

Lokalnego. 

Jako pkt. 13.Podjŋcie uchwaġy w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych na drugim etapie 

postŋpowania rekrutacyjnego do publicznego 

przedszkola, dla kt·rego organem prowadzņcym 

jest Gmina BiaġowieŮa. 

Jako pkt, 14 Podjŋcie uchwaġy w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych w postŋpowaniu 

rekrutacyjny m do klasy pierwszej publicznej 

szkoġy podstawowej i publicznego gimnazjum, dla 

kt·rych organem prowadzņcym jest Gmina 

BiaġowieŮa.  

 Pracownik merytoryczny H. Przestrzelska 

poinformowaġa, iŮ ustawodawca naġoŮyġ 

obowiņzek na radŋ aby do koŗca stycznia zostaġy 

podjŋte uchwaġy okreŢlajņce kryteria                                

w postŋpowaniu rekrutacyjnym do przedszkoli, 

klas pierwszych i gimnazjum.    

 

Kto jest za przyjŋciem porzņdku obrad wyŮej 

przedstawioneg o wraz z proponowanymi 

zmianami?  
(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak) 

Za ð 9 radnych (jednogġoŢnie). 

Rada pracowaġa wedġug nastŋpujņcego porzņdku 

obrad: 

1. Otwarcie obrad. 

2. Przyjŋcie porzņdku obrad. 

3. Przyjŋcie protokoġu z XIV  Sesji Rady Gminy 

BiaġowieŮa. 

4. Prezentacja Programu Rozwoju Lokalnego 

5. Interpelacje, zapytania, wnioski.  

6. Informacja W·jta Gminy z realizacji uchwaġ 

Rady Gminy i istotnych dziaġaŗ dotyczņcych 

Gminy w okresie miŋdzysesyjnym. 

7. Sprawozdanie Przewodniczņcego z pracy 

miŋdzysesyjnej. 

8. Sprawozdanie Przewodniczņcego Komisji 

Rewizyjnej z pracy miŋdzysesyjnej. 

9. Sprawozdanie Przewodniczņcych Komisji            

z pracy miŋdzysesyjnej. 

10. Podjŋcie uchwaġy w sprawie uchwalenia budŮetu 

Gminy BiaġowieŮa na rok 2016.  

11. Podjŋcie uchwaġy w sprawie planu pracy Komisji 

Rewizyjnej Rady Gminy BiaġowieŮa na 2016 rok.  

Informacje Rady Gminy  
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12. Podjŋcie uchwaġy w sprawie planu pracy Rady 

Gminy BiaġowieŮa na 2016 rok.  

13. Podjŋcie uchwaġy w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych na drugim etapie 

postŋpowania rekrutacyjnego do publicznego 

przedszkola, dla kt·rego organem prowadzņcym 

jest Gmina BiaġowieŮa. 

14. Podjŋcie uchwaġy w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych w postŋpowaniu 

rekrutacyjnym do klasy pierwszej publicznej 

szkoġy podstawowej i publicznego gimnazjum, dla 

kt·rych organem prowadzņcym jest Gmina 

BiaġowieŮa. 

15. Odpowiedzi na interpelacje, zapytan ia, wnioski.  

16. Sprawy r·Ůne.  

17. Zakoŗczenie obrad. 

Przyjŋcie protokoġu z XIV Sesji Rady Gminy 

BiaġowieŮa.  

Uwag do protokoġu  nie wniesiono.  

Przewodniczņcy poddaġ protok·ġ pod gġosowanie.  

 

Kto jest za przyjŋciem protokoġu z XIV Sesji 

Rady Gminy ? 

(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak)  

Za ð 9 radnych (jednogġoŢnie)  

Protok·ġ zostaġ przyjŋty. 

 Przedstawiciel firmy Pracownia 3E, kt·ra 

wygraġa przetarg na sporzņdzenie dokumentu 

PRL, p. Aneta Szafenberg, przedstawiġa radnym co 

bŋdzie zawieraġ dany dokument tj.: 

1) Diagnoza Gminy na podstawie danych 

statystycznych. 

2) Opinie mieszkaŗc·w Gminy. 

3) Ocena oddziaġywania na Ţrodowisko. 

4) Og·lna charakterystyka Gminy. 

5) Cele. 

¶ Wzrost poziomu i jakoŢci Ůycia mieszkaŗc·w 

poprzez rozw·j r·Ůnych sektor·w gospodarczych 

w tym przede wszystkim rozw·j turystyki,  

¶ Zwiŋkszenie atrakcyjnoŢci Gminy, 

¶ Rozw·j turystyki, 

¶ Wzmocnienie potencjaġu spoġecznego, 

¶ Ochrona Ţrodowiska,  

6) Kluczowe zadania, inwestycje. 

- ăRekultywacja kņpieliska z czas·w II wojny 

Ţwiatowej wraz z  zagospodarowaniem terenuó  

- "Wykorzystanie odnawialnych Ŭr·deġ energii oraz 

poprawŋ efektywnoŢci energetycznej                              

w gospodarstwach domowych na terenie Gminy 

BiaġowieŮa " 

- ăZakup oraz montaŮ instalacja fotowoltaicznych 

na budynkach prywatnych w Gminie BiaġowieŮa ó 

- ăZagospodarowanie centrum turystyczno -

kulturalnego w BiaġowieŮyó  

-  ăZakup element·w maġej infrastruktury 

turystycznej w Gminie BiaġowieŮaó   

- ăPoprawa efektywnoŢci energetycznej budynk·w 

uŮytecznoŢci  publicznej  w Gminie  BiaġowieŮaó  

- ăZagospodarowanie terenu przy Zespole 

Szkolno-Przedszkolnym w BiaġowieŮyó. 

- ăRewitalizacja nieuŮytkowanego obiektu po starej 

szkoleó 

- ăKluby aktywnoŢci lokalnej na terenie Gminy 

BiaġowieŮaó 

- ăRemont stadionu gminnegoó 

- ăPrzebudowa dr·g gminnychó: 

¶ Teremiski ðDņbrowa (pġyty drogowe, betonowe 

dġ. ok. 900 mb) 

¶ ul. Paczowskiego  - wymiana  nawierzchni            

na kostkŋ brukowņ, dġ. ok 415 mb) 

¶ ul. Puszczaŗska - wymiana  nawierzchni             

na kostkŋ brukowņ, dġ. ok. 210 mb.) ðposiadamy 

zgġoszenie zamiaru wykonania rob·t 

¶ ul.  Wojciech·wka - wymiana  nawierzchni          

na kostkŋ brukowņ, dġ. ok 885 mb.) 

¶ ul. Nowa  - wymiana  nawierzchni na kostkŋ 

brukowņ, dġ. ok 700 mb) ðposiadamy pozwolenie 

na budowŋ 

¶ ul. Ogrodowa -- wymiana  nawierzchni                

na kostkŋ brukowņ, dġ. ok 250 mb) 

¶ u. Nr 108642B - wymiana  nawierzchni na kostkŋ 

brukowņ, dġ. ok 145 mb) 

-  ăRozbudowa sieci kanalizacyjnej na terenie 

Gminy BiaġowieŮaó : 

¶ Budowa kanalizacji sanitarnej                                      

na ul. Wojciech·wka (kanalizacja sanitarna ð

tġoczna, grawitacyjna, przepompownie Ţciek·w) ð 

posiadamy pozwolenie na budowŋ 

¶ Monitoring istniejņcych przepompowni 

¶ Modernizacja hydroforni, zbiorniki retencyjne,  

7) Potencjalne, moŮliwe Ŭr·dġa dofinansowania. 

8) WdraŮanie, monitorowanie i ewaluacja.  

Po wysġuchaniu prezentacji ustalono, iŮ do poġowy 

lutego rada moŮe zgġaszaļ swoje wnioski                         

i propozycje do PRL. W zwiņzku z powyŮszym 

Przewodniczņcy Rady  zwoġaġ wsp·lne posiedzenie 

komisji na dzieŗ 4 luty.   

 

Interpelacje zapytania i wnioski kolejno wnieŢli: 
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Radny M. CieŢlak wni·sġ interpelacjŋ w sprawie 

obsadzenia stanowiska dyrektora Biaġowieskiego 

OŢrodka Kultury w BiaġowieŮy, kt·ra stanowi 

zaġņcznik nr 3 do niniejszego protokoġu                              

o nastŋpujņcej treŢci: ,,W zwiņzku z rezygnacjņ               

ze stanowiska poprzedniego dyrektora BOK z ostatnim 

dniem lutego 2015 roku, wnosimy o niezwġoczne 

zatrudnienie nowego dyrektora na to stanowisko. Jak 

wiadomo po rezygnacji ·wczesnego dyrektor BOK                 

ze stanowiska w lutym 2015 roku, W·jt Gminy 

BiaġowieŮa wyznaczyġ Paniņ Kierownik Biblioteki 

Publicznej na osobŋ peġniņcņ obowiņzki dyrektora. Dane 

rozwiņzanie miaġo mieļ miejsce tymczasowe                        

do zatrudnienia przez W·jta nowej osoby na stanowisku 

dyrektora BOK. Po kilku miesiņcach peġnienia 

obowiņzk·w dyrektora przez wyznaczonņ   Paniņ,               

na jednej z komisji Rady Gminy zostaġa zgġoszona 

ponownie sprawa do W·jta o zatrudnienie osoby na nie 

obsadzone stanowisko. W·jt wytġumaczyġ, Ůe celowo 

jeszcze nie zatrudniġ nikogo na tym stanowisku                    

z powod·w ekonomicznych ale zamierza to zrobiļ               

w najbliŮszym moŮliwym czasie. Powoġujņc siŋ na 

wnioski z protokoġu Komisji Rewizyjnej z kontroli BOK 

w 2015 roku wynika, Ůe do odpowiedniego zarzņdzania 

jak i wykorzystania potencjaġu ludzkiego w BOK jest 

niezbŋdny dobry i kreatywny dyrektor, kt·ry nie doŢļ,             

Ůe bŋdzie odpowiadaġ za pracŋ oŢrodka, to nakreŢli nowe               

i ŢwieŮe spojrzenie w tej instytucji. W lutym bieŮņcym 

roku minie juŮ rok jak stanowisko nadal nie jest 

obsadzone, co jest tego powodem?ó ZġoŮona 

interpelacja zostaġa podpisana przez 6 radnych.  

Wiceprzewodniczņca Rady Gminy E. Laprus 

zwr·ciġa siŋ z nastŋpujņcym pytaniem. Czy                   

w budŮecie Gminy zostaġ wyodrŋbniony budŮet 

obywatelski a jeŮeli nie to dlaczego? Mieszkaŗcy mogliby 

siŋ wypowiedzieļ, co chcieliby zrobiļ w swoich 

soġectwach i jak zadysponowaļ tymi pieniŋdzmi. 

Zapytaġa r·wnieŮ dlaczego nie odbywajņ siŋ spotkania              

w soġectwach podsumowujņce pierwszy rok naszej 

dziaġalnoŢci. Bŋdņ to spotkania z danym radnym                        

i w·jtem na danym terenie. Podczas spotkaŗ wyborczych 

obiecywaliŢmy, Ůe takie spotkania bŋdņ czŋstsze                      

i bŋdziemy rozmawiaļ z mieszkaŗcami na temat tego,           

co zrobiliŢmy i co mieszkaŗcy majņ nam                                

do zaproponowania w dalszej kolejnoŢci.  

Soġtys soġectwa Grudki zwr·ciġ siŋ z proŢbņ                   

o ustawienie Ţcian na przystanku w Grudkach.     

  Soġtys soġectwa Budy zwr·ciġa siŋ z proŢbņ             

o rozwaŮenie w okresie letnim odbioru Ţmieci           

od mieszkaŗc·w dwa razy w miesiņcu.  

 

Informacjŋ z realizacji uchwaġ Rady Gminy                    

i istotnych dziaġaŗ dotyczņcych Gminy w okresie 

miŋdzysesyjnym W·jt przedstawiġ nastŋpujņco: 

- zostaġa podpisana umowa na przeprojektowanie 

projektu przebudowy ulicy Nowej oraz                        

na wykonanie projektu przebudowy ulicy 

Ogrodowej.  

- odebrany zostaġ projekt budowy Internetu ġņcznie 

z odbiorem linii napowietrznej,  

- uczestniczyġ w spotkaniu dot. Podlaskiego 

Funduszu Energii Odnawialnej, bŋdzie 

organizowane spotkanie w BiaġowieŮy                             

z przedstawicielami sņsiednich gmin, na kt·rym 

zostanie opracowany program odnawialnych 

Ŭr·deġ energii dala naszych gmin. W spotkaniu 

r·wnieŮ bŋdzie uczestniczyļ przedstawiciel  

Urzŋdu Marszaġkowskiego,  

- wraz z Przewodniczņcym Rady Gminy 

uczestniczyġ w spotkaniu dotyczņcym sytuacji 

Puszczy Biaġowieskiej, gradacja kornika, trudnoŢci 

z drewnem opaġowym. Spotkanie odbyġo siŋ              

w Radzie Ministr·w z udziaġem Ministra 

šrodowiska Janem Szyszko i przedstawicielem 

Kancelarii Pani Premier. W spotkaniu r·wnieŮ 

uczestniczyli przedsiŋbiorcy oraz przedstawiciele 

instytuc ji powiatu.  

- jest przygotowywany terminarz spotkaŗ                   

w soġectwach,      

 

 Przewodniczņcy Rady podziŋkowaġ wszystkim 

osobom, kt·rzy byli zaangaŮowani w zbieraniu 

podpis·w pod stanowiskiem Rady Gminy 

BiaġowieŮa, kt·re zostaġo wysġane do Pani Premier 

oraz do Ministra šrodowiska. Do rady wpġynŋġa 

odpowiedŬ z kancelarii, iŮ sprawa zostaġ 

przekazana do Ministra šrodowiska. R·wnieŮ 

podziŋkowaġ osobom, kt·re uczestniczyġy                      

i pomagaġy w organizacji wyjazdu na manifestacjŋ 

do Warszawy w dniu 17 stycznia 2016 roku.               

W zwiņzku z powyŮszņ sprawņ wraz z Paniņ             

E. Laprus braġ udziaġ w debacie, kt·ra miaġa miejsce 

w Polskim Radiu Biaġystok.   

 

 Sprawozdanie Przewodniczņcego Komisji 

Rewizyjnej z pracy miŋdzysesyjnej przedstawiġ 

Przewodniczņcy Komisji M. CieŢlak nastŋpujņco: 

,,Komisja Rewizyjna w okresie miŋdzysesyjnym 

spotykaġa siŋ raz, to jest w dniu 26.01.2016r. Program 

posiedzenia przedstawiaġ siŋ nastŋpujņco: Zapoznanie   

siŋ oraz uwzglŋdnienie w planie pracy komisji na rok 
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2016 temat·w kontroli zleconych przez komisje staġe. 

Opracowanie planu pracy komisji na 2016 rok. 

Opracowanie sprawozdania z pracy Komisji Rewizyjnej 

na rok 2015 w celu przedġoŮenia Radzie Gminy. Sprawy 

r·Ůne. Niestety Ůadna komisja nie odpowiedziaġa               

na nasze zapytanie odnoŢnie temat·w kontroli, kt·re 

zostaġyby uwzglŋdnione w planie pracy Komisji 

Rewizyjnej na ten rok. Nastŋpnie komisja przeszġa           

do kolejnego punktu, to jest opracowania planu pracy      

na rok 2016, kt·ry zostaġ zatwierdzony i bŋdzie dzisiaj 

poddany gġosowaniu na posiedzeniu Rady Gminy. 

Czġonkowie komisji upowaŮnili przewodniczņcego 

komisji rewizyjnej do przygotowania sprawozdania          

z pracy Komisji Rewizyjnej za rok 2015 w celu 

przedġoŮenia Radzie Gminy, kt·re zostanie 

przedstawione na kolejnym posiedzeniu. W sprawach 

r·Ůnych poruszony zostaġ temat odŢnieŮania chodnik·w 

na terenie gminy wraz z pomysġami jak moŮna                  

ten problem rozwiņzaļ.  

 

 Sprawozdanie Przewodniczņcych Komisji             

z pracy miŋdzysesyjnej kolejno przedstawili: 

 Przewodniczņca Komisji OŢwiaty  E. Laprus 

poinformowaġa, iŮ podczas posiedzenia Komisja 

rozmawiaġa na temat programu naprawczego 

gimnazjum, kt·ry zostaġ wysġany do Kuratorium bez 

uzgodnienia z W·jtem, bez uzgodnienia z Komisjņ, bez 

uzgodnienia z Poradniņ Psychologiczno-Logopedycznej. 

Z zastrzeŮeŗ, kt·re moŮna postawiļ do koncepcji 

sporzņdzonego planu naprawczego trzeba wymieniļ: 

brak okreŢlenia kto i za co odpowiada, kiedy konkretne 

zadanie zostanie zrealizowane, czŋstotliwoŢļ zadaŗ. 

KaŮdy plan i harmonogram powinien podlegaļ ewaluacji 

i liczmy na to, Ůe ten program naprawczy teŮ bŋdzie 

podlegaġ ewaluacji na korzyŢļ dzieci, kt·re siŋ uczņ            

w szkole i gimnazjum (na razie nie wyglņda                          

to przekonujņco). RozwaŮaliŢmy teŮ pisma Rady 

Rodzic·w. Rodzice prosili o zwiŋkszenie etatu pedagoga, 

psychologa i godzin w bibliotece. Pani Dyrektor 

otrzymaġa odpowiedŬ jednoznacznņ ð skoro budŮet 

szkoġy powiŋksza siŋ o 188 tys. zġ, to Pani Dyrektor           

w ramach tej kwoty moŮe sobie wszystkie etaty 

uzupeġniļ, zorganizowaļ koġa zainteresowaŗ dla dzieci      

i spowodowaļ, Ůe nauczyciele bŋdņ zadowoleni ze swojej 

pracy (w postaci nagr·d i wyr·Ůnieŗ zostanņ docenieni). 

W szkole w BiaġowieŮy nie ma k·ġ zainteresowaŗ. Dzieci 

bŋdņ miaġy moŮliwoŢļ rozwoju. Wpġynŋġo r·wnieŮ              

do Komisji pismo Pana Petruka w sprawie doniesienia   

do Komendy Powiatowej Policji w Hajn·wce, kt·re 

wedġug piszņcego jest faġszywe i w zwiņzku z powyŮszym 

zwr·ciġ siŋ do Komisji o wprowadzenie tego tematu          

do planu pracy Komisji. Jako Przewodniczņca Komisji 

poprowadziġam Koncert BoŮonarodzeniowy, a jako 

Przewodniczņca Rady uczestniczyġam w debacie ,,Ciņļ 

czy nie ciņļ ð debata na temat Puszczy Biaġowieskiejó     

w Polskim Radiu Biaġystok. W debacie udziaġ wziŋli 

Beata Bezubik ð Wicedyrektor RDOš, prof. Marek 

Konarzewski z Uniwersytetu w Biaġymstoku,                     

dr Jarosġaw Krawczyk - rzecznik Regionalnej Dyrekcji 

Las·w Paŗstwowych, Adam Bohdan z Pracowni               

na Rzecz Wszystkich Istot oraz Andrzej Demianowicz      

z Fundacji Ekonomist·w šrodowiska i Zasob·w 

Naturalnych. Debata odbyġa siŋ na nasz wniosek                  

i cieszymy siŋ, Ůe Radio Biaġystok chce z nami 

wsp·ġpracowaļ i temat bŋdzie kontynuowany. Nastŋpna 

debata zostanie przeprowadzona w BiaġowieŮy. 

Nasuwajņ siŋ dwie uwagi. Niekt·rzy mieszkaŗcy 

BiaġowieŮy wypowiadajņ siŋ publicznie na temat 

Puszczy Biaġowieskiej, prowadzņ wykġady, wypowiadajņ 

siŋ w mediach. Ich informacje nie do koŗca                            

sņ merytorycznie powiņzane z  faktycznymi potrzebami 

mieszkaŗc·w okolic Puszczy Biaġowieskiej. Tak 

naprawdŋ wypowiadajņcych siŋ os·b nie obchodzi ile 

potrzeba drewna opaġowego mieszkaŗcom BiaġowieŮy.  

Zastanawiajņce jest to, Ůe obowiņzuje w Polsce Ustawa   

o ochronie przyrody, jest Ustawa o lasach ð wyraŬnie jest 

napisane kto za co odpowiada. Za wykonanie zapis·w 

Ustawy jest odpowiedzialny Minister šrodowiska, kt·ry 

poleca to zadanie nadleŢniczemu. NadleŢniczy 

odpowiada za to, Ůeby wszystkie zapisy polskiego prawa 

wykonaļ. Ja nie zauwaŮyġam Ůeby byġo tam miejsce dla 

organizacji pozarzņdowych, kt·re zamierzajņ 

dysponowaļ majņtkiem Skarbu Paŗstwa, jakim sņ Lasy 

Paŗstwowe i Ůeby oni bez odpowiedzialnoŢci za to,            

co robiņ, mieli jakiekolwiek prawo decydowania                     

o Puszczy. Dyskutowaļ kaŮdy moŮe, ale w przepisach 

prawnych nie zauwaŮyġam moŮliwoŢci, kt·re dawaġyby 

im ostateczne prawo wpġywania na decyzje Ministra 

šrodowiska na temat np czy zachowane  drzewa majņ byļ 

do 100 lat czy teŮ nie. W Polsce obowiņzuje polskie 

prawo, jest Ustawa o ochronie przyrody i trzeba do tego 

siŋ stosowaļ. Organizacje pozarzņdowe nie powinny 

wchodziļ na dach Ministerstwa šrodowiska, tylko 

dziaġaļ tam, gdzie jest  miejsce prawem wyznaczone.       

W debacie nie uczestniczyġy nastŋpujņce osoby 

zaproszone: prof. Gutowski, prof. Kowalczyk, 

przedstawiciel Greenpeace. W dyskusji wziŋġo udziaġ        

7 os·b. Byġ bardzo duŮy odzew spoġeczny na nasze 

wystņpienie z p. Krzysztofem Zamojskim i  moŮemy mieļ 

satysfakcje z tego, Ůe mieszkaŗcy popierajņ nasze 

stanowisko.                           

  Przewodniczņca Komisji šrodowiska                       

E. Malzahn poinformowaġa, iŮ komisja pracowaġa 
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25 stycznia 2016 r. Komisja pracowaġa wedġug 

planu : BudŮet na rok 2016. Plan pracy Komisji             

na 2016 r. P·ġnocnowschodnia sieļ szlak·w 

rowerowych. Sprawy r·Ůne. BudŮet na rok 2016 

zostaġ zaakceptowany bez uwag. Opracowany 

zostaġ plan pracy komisji na bieŮņcy rok. W punkcie 

dotyczņcym szklaku rowerowego, Komisja 

zwr·ciġa uwagŋ iŮ gospodarstwa agroturystyczne 

w BiaġowieŮy powinny byļ zainteresowane 

przystosowaniem swoich gospodarstw                        

do przyjazdu rowerzyst·w. Radny W. Niedzielski 

zaoferowaġ przeprowadzenie rozm·w                              

z poszczeg·lnymi leŢnictwami celem wytyczenia 

nowych szlak·w rowerowych.  

Wedġug radnych informator turystyczny o szlakach 

rowerowych Polski Wschodniej nie zawiera 

wiŋkszoŢci atrakcji na terenie Gminy BiaġowieŮa. 

Radni sņ zdania, Ůe naleŮy ustawiļ oznakowanie 

atrakcji przy trasie rowerowej w Starej BiaġowieŮy, 

a takŮe uruchomiļ w BiaġowieŮy og·lnodostŋpne 

schronisko. Komisja proponowaġa aby schronisko 

byġo administrowane prze BOK i prowadzone 

przez nowo wybranego dyrektora. R·wnieŮ 

zapoznaġa siŋ z projektami realizowanymi                   

w ramach ochrony Ţrodowiska. Zwr·ciġa siŋ do 

pracownika urzŋdu o przedstawienie wolnych 

zasob·w Gminy, kt·re moŮna przeznaczyļ                

na nowe inwestycje.    

  

 Sprawozdanie Komisji Planowania 

przedstawiġa Wiceprzewodniczņca J. Morawska 

nastŋpujņco: Posiedzenie Komisji Planowania, 

Gospodarki Finansowej i Komunalnej odbyġo siŋ    

21 stycznia 2016 r, Podczas posiedzenia om·wiono: 

zmiany budŮetu na rok 2016. Plan pracy Komisji    

na rok 2016 oraz om·wiono materiaġy sesyjne. 

Komisja opracowaġa plan pracy o nastŋpujņcym 

brzmieniu:  

Styczeŗ  

1. Plan pracy Komisji na 2016 rok. 

2. Projekt budŮetu Gminy na rok 2016. 

Luty   

1. Gospodarka odpadami na terenie  Gminy . 

2. NaleŮnoŢci podatkowe - ŢciņgalnoŢļ zalegġoŢci 

od podatnik·w. 

3. Analiza zamierzeŗ inwestycyjnych Gminy           

w 2016 roku. 

4. Plan pracy brygady komunalnej w 2016 roku.  

Marzec  

1. Zapoznanie siŋ z obiektami gminnymi, z ich 

wykorzystaniem oraz regulaminami.  

2. Zapoznanie siŋ z zasadami ustawiania tablic 

reklamowych, umowami oraz opġatami za nie. 

3. Utrzymanie porzņdku i czystoŢci na terenie 

Gminy BiaġowieŮa - plan prac porzņdkowych. 

Kwiecieŗ 

1. Stan dr·g gminnych i teren·w zielonych                

w gminie, plan naprawy dr·g ð lustracja w terenie. 

2. Budowa dr·g i chodnik·w /modernizacja, 

remonty w 2016 oraz priorytety na lata nastŋpne. 

3. Roczne sprawozdanie finansowe instytucji 

gminnych . 

Maj   

1. Analiza wykonania budŮetu Gminy BiaġowieŮa 

za rok 2015. 

2. Udzielenie absolutorium W·jtowi Gminy 

BiaġowieŮa z tytuġu wykonania budŮetu za rok 

2015. 

Czerwiec 

1. Gminne zasoby mieszkaniowe (lokale 

mieszkaniowe i usġugowe). 

2. Zapoznanie siŋ ze stanem sieci wodno-

kanalizacyjnej oraz zabezpieczeniem 

przeciwpoŮarowym. 

Wrzesieŗ 

1. Analiza sprawozdania z wykonania b udŮetu          

za I p·ġrocze 2016. 

2. Podstawy i zaġoŮenia do budŮetu na 2017r. 

PaŬdziernik  

1. Plan budowy i remontu dr·g gminnych w roku 

2017. 

2. Plan gospodarki (remont·w) komunalnych 

zasob·w mieszkaniowych w roku 2017. 

Listopad   

1. Analiza projektu bu dŮetu Gminy BiaġowieŮa     

na rok 2017. 

2. Podatki i opġaty lokalne. 

3. Stan wykonania  budŮetu przez instytucje 

gminne za trzy kwartaġy 2016 r. 

Grudzieŗ  

1. Analiza wykonania budŮetu Gminy BiaġowieŮa 

za rok 2016. 

2. Zakres prac brygady komunalnej na rok 2 017. 

  

 Zapoznaġa siŋ z materiaġami sesyjnymi,                 

do kt·rych uwag nie wniosġa. W sprawach r·Ůnych 

poruszyġa tematy: odŢnieŮanie dr·g w Parku 

Dyrekcyjnym, wykonanie tras narciarskich                   
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i lodowiska, zasady wypoŮyczania nart i ġyŮew 

bŋdņcych wġasnoŢciņ Urzŋdu Gminy.  

 

 Podjŋcie uchwaġy w sprawie uchwalenia budŮetu 

Gminy na 2016 r. 

Uwag nie wniesiono i wobec powyŮszego 

Przewodniczņcy poddaġ uchwaġŋ pod gġosowanie. 

 

Kto jest za podjŋciem uchwaġy w sprawie 

uchwalenia budŮetu Gminy na 2016 r.? 
(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak) 

Za ð  9 radnych jednogġoŢnie 

Przewodniczņcy Rady Gminy stwierdziġ, Ůe Rada 

Gminy podjŋġa uchwaġŋ. Na obecnych 9 radnych      

za gġosowaġo 9.  

Uchwaġa Nr XV/80/16 Rady Gminy BiaġowieŮa        

z dnia 28 stycznia 2016 r. w sprawie uchwalenia 

budŮetu Gminy na 2016 r. stanowi zaġņcznik           

nr 4 do niniejszego  protokoġu. 

 

Podjŋcie uchwaġy w sprawie zatwierdzenia planu 

pracy Rady Gminy BiaġowieŮa na 2016 r. 

Przewodniczņcy odczytaġ plan pracy Rady. Radni 

uwag nie wnieŢli i w zwiņzku z powyŮszym poddaġ 

uchwaġŋ pod gġosowanie. 

 

Kto jest za podjŋciem uchwaġy w sprawie  

zatwierdzenia planu prac y Rady Gminy 

BiaġowieŮa na 2016 r.? 
(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak) 

Za ð  9 radnych jednogġoŢnie 

Przewodniczņcy Rady Gminy stwierdziġ, Ůe Rada 

Gminy podjŋġa uchwaġŋ. Na obecnych 9 radnych   

za gġosowaġo 9.  

Uchwaġa Nr XV/81/16 Rady Gminy BiaġowieŮa        

z dnia 28 stycznia 2016 r. w sprawie  zatwierdzenia 

planu pracy Rady Gminy BiaġowieŮa na 2016 r. 

stanowi zaġņcznik nr 5 do niniejszego   protokoġu. 

 

Podjŋcie uchwaġy w sprawie w  sprawie 

zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy BiaġowieŮa na 2016 r. Przewodniczņcy Rady 

poddaġ uchwaġŋ pod dyskusjŋ. W dyskusji gġos 

zabrali 

Wiceprzewodniczņca E. Laprus zġoŮyġa propozycjŋ 

wprow adzenia do planu pracy Komisji Rewizyjnej 

dodatkowego punktu gdyŮ cyt. ,,po przeczytaniu 

regulaminu Rady Rodzic·w natknŋġam siŋ na 

sformuġowanie, kt·re niewprowadzone mogġoby byļ 

niedopatrzeniem z naszej strony. Tam jest napisane ð 

Komisja Rewizyjna powinna co najmniej raz w roku 

sprawdziļ wykonanie planu finansowo gospodarczego 

prowadzenia rachunkowoŢci, zgodnoŢļ obrot·w i sald na 

rachunku bankowym Rady Rodzic·w Szkoġy. CelowoŢļ         

i prawidġowoŢļ wydatk·w. Wnioskujŋ o sprawdzenie 

wykonania planu finan sowo gospodarczego, 

prowadzenia rachunkowoŢci, zgodnoŢci obrot·w          

i sald na rachunku bankowym Rady Rodzic·w 

Szkoġy z dokumentami celowoŢļ i prawidġowoŢļ 

wydatk·w.  

Przewodniczņcy Komisji Rewizyjnej M. CieŢlak 

odnoszņc siŋ do powyŮszego wniosku zwr·ciġ siŋ          

z zapytaniem, czy Komisja Rewizyjna Rady Gminy 

BiaġowieŮa ma prawo kontrolowaļ wydatki Rady 

Rodzic·w. Takie kompetencje naleŮy sprawdziļ 

przed wprowadzeniem do planu pracy komisji.           

W przypadku, gdy okaŮe siŋ, Ůe komisja moŮe 

skontrolowaļ Radŋ Rodzic·w, to w kaŮdej chwili 

moŮna na sesji zleciļ o przeprowadzenie kontroli.  

Zdaniem Radnej M. Malzahn jest, iŮ ten zapis                   

w regulaminie nie dotyczy Komisji Rewizyjnej Rady 

Gminy. Rada Rodzic·w ma swojņ strukturŋ                        

i z pewnoŢciņ w niej jest ujŋta ich wġasna komisja 

rewizyjna.   

Przewodniczņcy Komisji Rewizyjnej zwr·ciġ siŋ              

o przegġosowanie wyŮej przedstawionego wniosku.  

Wiceprzewodniczņca Rady E. Laprus odnoszņc siŋ   

do powyŮszego poinformowaġa, iŮ jeŮeli jest taki 

zapis, to zgġasza aby sprawdziļ czy nie byġo 

zaniechania w czymŢ co powinno siŋ wykonaļ.  

Przewodniczņcy Rady zaproponowaġ                                     

o przegġosowanie planu pracy jaki zostaġ 

przedstawiony w materiaġach z zastrzeŮeniem,                

iŮ w przypadku gdy okaŮe siŋ, Ůe komisja moŮe 

przeprowadziļ wnioskowanņ powyŮej kontrolŋ,                   

ta kontrola zostanie wprowadzona uchwaġņ                      

na kolejnej sesji.  

 

Uwag dalszych nie wniesiono i wob ec powyŮszego 

Przewodniczņcy poddaġ uchwaġŋ pod gġosowanie. 

 

Kto jest za podjŋciem uchwaġy sprawie 

zatwierdzenia planu pracy Komisji Rewizyjnej  

Rady Gminy BiaġowieŮa na 2016 r.? 
(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak) 

Za ð  9 radnych jednogġoŢnie 

Przewodniczņcy Rady Gminy stwierdziġ, Ůe Rada 

Gminy podjŋġa uchwaġŋ. Na obecnych 9 radnych   

za gġosowaġo 9.  

Uchwaġa Nr XV/82/15 Rady Gminy BiaġowieŮa           

z dnia 28 stycznia 2016 r. sprawie zatwierdzenia 

planu pracy Komisji Rewizyjnej Rady Gminy 
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BiaġowieŮa na 2016 r stanowi zaġņcznik nr 6               

do niniejszego  protokoġu. 

 

Podjŋcie uchwaġy w sprawie okreŢlenia kryteri·w 

obowiņzujņcych na drugim etapie postŋpowania 

rekrutacyjnego do publicznego przedszkola, dla 

kt·rego organem prowadzņcym jest Gmina 

BiaġowieŮa. 

Uwag nie wniesiono i wobec powyŮszego 

Przewodniczņcy poddaġ uchwaġŋ pod gġosowanie. 

 

Kto jest za podjŋciem uchwaġy w sprawie 

okreŢlenia kryteri·w obowiņzujņcych na drugim 

etapie postŋpowania rekrutacyjnego do 

publicznego przedszkola, dla kt·rego organem 

prowadzņcym jest Gmina BiaġowieŮa? 
(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak) 

Za ð  9 radnych jednogġoŢnie 

Przewodniczņcy Rady Gminy stwierdziġ, Ůe Rada 

Gminy podjŋġa uchwaġŋ. Na obecnych 9 radnych za 

gġosowaġo 9.  

Uchwaġa Nr XV/83/15 Rady Gminy BiaġowieŮa        

z dnia 28 stycznia 2016 r. w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych na drugim etapie 

postŋpowania rekrutacyjnego do publicznego 

przedszkola, dla kt·rego organem prowadzņcym 

jest Gmina BiaġowieŮa. stanowi zaġņcznik nr 7 do 

niniejszego  protokoġu. 

 

 Podjŋcie uchwaġy w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych w postŋpowaniu 

rekrutacyjnym do klasy pierwszej publicznej 

szkoġy podstawowej i publicznego gimnazjum.  

Uwag nie wniesiono i wobec powyŮszego 

Przewodniczņcy poddaġ uchwaġŋ pod gġosowanie. 

 

Kto jest za podjŋciem uchwaġy w sprawie 

okreŢlenia kryteri·w obowiņzujņcych w 

postŋpowaniu rekrutacyjnym do klasy pierwszej 

publicznej szkoġy podstawowej i publicznego 

gimnazjum?  
(gġosy przeliczyġ M. CieŢlak) 

Za ð  9 radnych jednogġoŢnie 

Przewodniczņcy Rady Gminy stwierdziġ, Ůe Rada 

Gminy podjŋġa uchwaġŋ. Na obecnych 9 radnych za 

gġosowaġo 9.  

Uchwaġa Nr XV/84/15 Rady Gminy BiaġowieŮa        

z dnia 28 stycznia 2016 r. w sprawie okreŢlenia 

kryteri·w obowiņzujņcych w postŋpowaniu 

rekrutacyjnym do klasy pierwszej publicznej 

szkoġy podstawowej i publicznego gimnazjum  

stanowi zaġņcznik nr 8 do niniejszego  protokoġu. 

 

Odpowiedzi na interpelacje, zapytania i wnioski 

W·jt odpowiedziaġ nastŋpujņco: 

Na interpelacjŋ zġoŮonņ przez Radnych Gminy 

BiaġowieŮa, odpowiedŬ zostanie udzielona 

pisemnie 

Na zapytania Wiceprzewodniczņcej Rady Gminy   

E. Laprus: 

 Czy w budŮecie Gminy zostaġ wyodrŋbniony budŮet 

obywatelski a jeŮeli nie to dlaczego? 

Odp. Prace nad budŮetem trwaġy kilka miesiŋcy. 

Nikt z radnych na posiedzeniach komisji nie zgġosiġ 

o wprowadzenie budŮetu obywatelskiego. Gmina 

nie jest bogatņ gminņ i z uwagi na to taki budŮet nie 

zostaġ wprowadzony. KaŮda inicjatywa 

mieszkaŗca jest brana pod uwagŋ i rozwaŮana.  

 OdnoŢnie przystanku w Grudkach, W·jt 

poinformowaġ, iŮ bŋdņ budowane nowe przystanki 

w innych miejscowoŢciach i r·wnieŮ bŋdņ 

wykonane Ţciany na przystanku w Grudkach.  

 Obecnie Gmina ma podpisanņ umowŋ na odbi·r 

Ţmieci raz w miesiņcu. W przypadku zwiŋkszenia 

czŋstotliwoŢci, wzroŢnie koszt usġugi -  na co gminŋ 

nie staļ.    

 Wiceprzewodniczņca Rady E. Laprus ad vocen 

do odpowiedzi W·jta w sprawie budŮetu 

obywatelskiego powiedziaġa cyt. ,,wczeŢniej, kiedy 

Pan W·jt byġ na etapie proponowania mieszkaŗcom 

r·Ůnych rozwiņzaŗ, to byġ pomysġ Pana W·jta.                   

W gminach siŋ m·wi o tym, Ůe wġaŢnie tam, gdzie nie ma 

pieniŋdzy daje siŋ czŋŢļ do rozrzņdzenia  mieszkaŗcom, 

bo wtedy czujņ siŋ potrzebni i jest jakaŢ relacja miŋdzy 

zarzņdzajņcym a mieszkaŗcem. KaŮdy w·jt bierze pod 

uwagŋ to, Ůe z mieszkaŗcem trzeba siŋ liczyļ i trzeba         

w stronŋ mieszkaŗca ukġon wykonaļ ð myŢlŋ o takim 

budŮecie obywatelskim. To nigdy nie byġy duŮe 

pieniņdze. Pojawia siŋ  taka szansa, Ůe zbierajņ siŋ ludzie, 

Ůe zaczynajņ myŢleļ o Gminie, Ůe to jest dla nich waŮne, 

Ůe czujņ siŋ dopuszczeni jak gdyby do zarzņdzania, a nie 

tylko potrzebni w czasie wybor·w w·jta i rady. Taka 

decyzja ma bardzo duŮo aspekt·w spoġecznych, nie tylko 

finansowych. ŭadna gmina nie asygnuje duŮej kwoty. 

Proszŋ ġaskawie rozwaŮyļ, co my bŋdziemy mieli 

mieszkaŗcom do powiedzenia jak siŋ spotkamy                      

z wyborcami po roku naszej dziaġalnoŢci.  

 OdnoŢnie co do wypowiedzi 

Wiceprzewodniczņcej W·jt powiedziaġ cyt. 

,,oczywiŢcie z mieszkaŗcami bŋdziemy siŋ spotykaļ              

i mieszkaŗcy bŋdņ wnosili swoje propozycje ð tak jak 
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dzisiaj byġo w Budach, gdzie mieszkaŗcy na kartkach 

zgġaszali swe propozycjeó. 

 Przewodniczņcy Rady powiedziaġ,                             

iŮ we wrzeŢniu bŋdzie moŮna rozwaŮyļ                         

tņ propozycjŋ przy sporzņdzaniu nowego budŮetu.                    

 

W sprawach r·Ůnych gġos kolejno zabrali: 

1) Radny J. Droŗ zwr·ciġ siŋ z zapytaniem, jakie 

losy sņ z gazyfikacjņ w BiaġowieŮy 

Pani Sekretarz odpowiedziaġa, iŮ zostaġ podpisany 

aneks z inwestorem poczņtkowym. Aneksowane 

zostaġy terminy i do koŗca roku bieŮņcego ma byļ 

wykonana cala instalacja wraz z przyġņczami.  

2) Radna E. Malzahn zapytaġa, czy byġy rozmowy 

w sprawie przekazania dr·g w Parku Dyrekcyjnym 

od NadleŢnictwa BiaġowieŮa i czy moŮna tņ sprawŋ 

przyŢpieszyļ.  

W·jt odpowiedziaġ, iŮ NadleŢniczy miaġ siŋ 

skonsultowaļ w tej sprawie i do dnia dzisiejszego 

brak jest odpowiedzi.    

3) Przewodniczņcy Rady odczytaġ wniosek firmy 

Bingo  Centrum o wydanie opinii lokalizacyjnej. 

Wniosek zostaġ przekazany Komisji Planowania    

do zaġatwienia.  

4) W zwiņzku z opracowywanym PRL 

Przewodniczņcy Rady zwoġaġ wsp·lne posiedzenie 

komisji na czwartek 4 luty 2016 r.  

5) Radny M. CieŢlak odnoszņc siŋ do wniosku           

o opiniŋ lokalizacji kasyna zwr·ciġ uwagŋ,                    

iŮ ta dziaġalnoŢļ na terenie Gminy moŮe przynieŢļ 

jej dodatkowy doch·d dla mieszkaŗc·w, gdyŮ 

wiŋcej bŋdzie turyst·w.  

6) Radny A. Kudlewski, zwr·ciġ siŋ z proŢbņ               

o naprawŋ przystanku na Zwierzyŗcu.   

7) Przedstawiciel NadleŢnictwa BiaġowieŮa 

zwr·ciġ siŋ z informacjņ, iŮ NadleŢnictwo 

BiaġowieŮa ma w sprzedaŮy duŮe iloŢci drewna 

opaġowego iglastego.  

8) Radna E. Malzahn w imieniu mieszkaŗc·w 

zwr·ciġa siŋ z proŢbņ o interwencjŋ. Mieszkaŗcy 

zatruwajņ Ţrodowisko palņc plastikiem. 

Uzgodniono, iŮ zostanie napisany artykuġ                    

w tej sprawie w Gġosie BiaġowieŮy.  

 

Wobec wyczerpania porzņdku o godzinie 14.45 

Przewodniczņcy Rady zakoŗczyġ obrady XV Sesji 

Rady Gminy.  

 

Protokoġowaġa 

Barbara Bajko                                                                                                                           

Przewodniczņcy Rady Gminy 

Krzysztof Zamojski 

 

 
ăPuszcza Biaġowieska ð fakty, mity i przyszġoŢļó 

ð  konferencja Ministra šrodowiska 

 

 Okres biernoŢci i braku zainteresowania 

istotnymi problemami najsġynniejszego lasu Polski 

ð Puszczy Biaġowieskiej ze strony Ministerstwa 

šrodowiska na szczŋŢcie dobiegġ koŗca. 

Ministerstwo pod kierownictwem prof. Jana 

Szyszko przeszġo do dziaġania i zaprosiġo 12 marca 

do gmachu Senatu RP w Warszawie i 13 marca na 

teren Puszczy Biaġowieskiej gdzie odbyġa siŋ 

Konferencja Naukowa pt. ăPuszcza Biaġowieska - 

mity, fakty i przyszġoŢļ". 

Celem konferencji, byġa ocena stanu zasob·w 

przyrodniczych zagospodarowanej czŋŢci Puszczy 

Biaġowieskiej, objŋtej r·Ůnymi formami ochrony. 

Pierwszy dzieŗ konferencji w Senacie RP 

zdominowaġy wystņpienia poŢwiŋcone zasobom 

przyrodniczym Puszczy Biaġowieskiej. Sobotnie 

spotkanie rozpoczņġ minister Ţrodowiska prof. Jan 

Szyszko. ð Puszcza to unikat w skali kraju, podziwia jņ 

caġy Ţwiat, jest sġawna na caġym Ţwiecie, mamy tam 

wszystkie formy ochrony, stosowane na Ţwiecie, 

poczņwszy od pomnik·w przyrody, a skoŗczywszy na 

rezerwacie biosfery ð m·wiġ minister Szyszko. ð 

Powodem tej konferencji jest zaniepokojenie Komisji 

Europejskiej stanem siedlisk przyrodniczych w puszczy, 

siedlisk priorytetowych dla UE oraz wystŋpujņcych          

w nich gatunk·w, takŮe bardzo waŮnych dla Wsp·lnoty. 

Stan tych siedlisk i gatunk·w znaczņco bowiem 

pogorszyġ siŋ na skutek decyzji w sprawie puszczy, 

podjŋtych za rzņd·w koalicji PO-PSL. 

Nastŋpnie uczestnicy spotkania wysġuchali 

prelekcji, dotyczņcych historii Puszczy 

Biaġowieskiej i problematyki jej ochrony, m.in.          

w ujŋciu spoġecznym. Zagadnienia te om·wili prof. 

Kazimierz Tobolski i mgr inŮ. Andrzej Nowak, 

kt·ry przypomniaġ, Ůe pierwszy zapis o Puszczy 

Biaġowieskiej pojawiġ siŋ w kronikach Jana 

Dġugosza w XV w. 

Puszcza Biaġowieska 
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Spojrzenie ekumeniczne na Puszczŋ Biaġowieskņ    

w Ţwietle uŮytkowania jej zasob·w przyrodniczych 

przybliŮyli natomiast ks. Leonid Szeszko 

(duchowny prawosġawny) i ks. J·zef Poskrobko 

(duchowny katolicki). W swoim wystņpieniu           

ks. Szeszko zaznaczyġ, Ůe Puszcza Biaġowieska 

zostaġa stworzona przez Boga i zawsze zasġuguje na 

szacunek i troskŋ ze strony czġowieka. Jak 

podkreŢliġ, nie moŮemy pozwoliļ zmarnowaļ tego 

daru, jakim jest puszcza. Z kolei ks. J·zef Poskrobko 

zaapelowaġ na zakoŗczenie wykġadu                                

o uwzglŋdnienie w decyzjach, dotyczņcych 

uŮytkowania i ochrony Puszczy Biaġowieskiej, 

zaġoŮeŗ ekumenizmu i prawosġawnych wartoŢci 

ludu puszczaŗskiego, przyczyniajņcych siŋ do 

zachowania przyrodniczych zasob·w tego regionu. 

Kolejnym prelegentem byġ prof. Bogdan Brzeziecki, 

kt·ry wystņpiġ z prezentacjņ pt. ăUŮytkowanie lasu 

a zr·Ůnicowanie strukturalne i bogactwo 

gatunkowe ekosystem·w leŢnych Puszczy 

Biaġowieskiejó. Jak zaznaczyġ prof. Brzeziecki, 

praktycznie od poczņtku istnienia Puszczy 

Biaġowieskiej ludzie byli w niej obecni i uŮytkowali 

jņ na r·Ůne sposoby. Zaznaczyġ ponadto, Ůe jej 

bogate zasoby to nie jest wynik braku dziaġaŗ 

czġowieka, tylko efekt ograniczonej skali tych 

dziaġaŗ. 

O tym, jak uŮytkowanie lasu wpġywa           

na bior·ŮnorodnoŢļ i jak jest rola ksylofag·w 

(drewnojad·w), m·wiġ natomiast podczas 

konferencji prof. Jacek Hilszczaŗski. 

Drugiego dnia konferencji odbyġa siŋ wizja 

terenowa siedlisk Puszczy Biaġowieskiej                      

ze szczeg·lnym uwzglŋdnieniem obszar·w Natura 

2000. Dwudniowņ konferencjŋ zakoŗczyġ panel 

dyskusyjny z udziaġem m.in. ministra Ţrodowiska 

prof. Jana Szyszko. W podsumowaniu minister 

powiedziaġ, Ůe w sprawie Puszczy Biaġowieskiej jest 

w staġym kontakcie z Komisjņ Europejskņ                        

i UNESCO. ð Problem jest powaŮny, bo w puszczy 

zanikajņ siedliska i gatunki priorytetowe dla Wsp·lnoty 

Europejskiej ð m·wiġ prof. Szyszko. ð Pytanie, jak 

temu zaradziļ. OdpowiedŬ na to pytanie rodzi sp·r. Jedni 

uwaŮajņ, Ůe zaproponowane sposoby naprawcze mogņ 

szkodziļ naturalnym procesom zmian, zachodzņcym         

w puszczy, a takŮe siedliskom priorytetowym. Inni zaŢ 

sņdzņ, Ůe trzeba zaczņļ dziaġaļ, Ůeby ratowaļ Puszczŋ. 

Na zakoŗczenie minister Ţrodowiska Jan Szyszko 

przedstawiġ program planowanych ð koniecznych 

jego zdaniem - dziaġaŗ w sprawie puszczy. 

Pierwszym z nich bŋdzie przeprowadzenie peġnej 

dokumentacji wszelkich akt·w prawnych                       

i gospodarczych, dotyczņcych puszczy ð od 

najdawniejszych aŮ po wsp·ġczesne. Drugim 

bŋdzie wykonanie dokumentacji materiaġ·w 

zamieszczonych w mediach na temat Puszczy 

Biaġowieskiej z ostatnich 25 lat. Po to m.in.,                

by pokazaļ, jak Polska w zgodzie i we wsp·ġpracy 

z opiniņ publicznņ potrafiġa chroniļ puszczŋ w tym 

okresie. 

Po trzecie przeprowadzona zostanie teŮ 

dokumentacja przyrodnicza kaŮdej czŋŢci trzech 

puszczaŗskich nadleŢnictw. Majņ one zostaļ 

opisane pod wzglŋdem stanu drzewostanu oraz 

siedlisk przyrodniczych i gatunk·w,                               

ze szczeg·lnym uwzglŋdnieniem tych 

najcenniejszych dla Wsp·lnoty Europejskiej, 

objŋtych ochronņ w ramach unijnej sieci Natura 

2000. 

Po czwarte kaŮda z czŋŢci trzech puszczaŗskich 

nadleŢnictw zostanie dokġadnie sfotografowana. Te 

same miejsca bŋdņ fotografowane co piŋļ lat,                

a powstaġa w ten spos·b dokumentacja 

fotograficzna bŋdzie dostŋpna dla wszystkich. Tak, 

Ůeby kaŮdy m·gġ zobaczyļ, jakie zmiany zachodzņ 

w tych miejscach. 

Po piņte w czŋŢci trzech puszczaŗskich nadleŢnictw 

przyroda zostanie zostawiona sama sobie, czġowiek 

nie bŋdzie w niņ w Ůaden spos·b ingerowaġ. Ten 

eksperyment ma posġuŮyļ temu, by dowiedzieļ siŋ, 

jak naleŮy chroniļ puszczŋ: czy lepiej jņ zostawiļ 

samej sobie, czy jednak naleŮy dziaġaļ, stosujņc 

metody czynnej ochrony przyrody.  

Organizatorami konferencji byli: 

Ministerstwo šrodowiska, Klub Parlamentarny 

Prawa i SprawiedliwoŢci, WyŮsza Szkoġa Kultury 

Spoġecznej i Medialnej w Toruniu, przy Ţcisġej 

wsp·ġpracy z Parlamentarnym Zespoġem                   

ds. Zr·wnowaŮonego Rozwoju Europy, 

Stowarzyszeniem na Rzecz Zr·wnowaŮonego 

Rozwoju Polski, oraz Samodzielnņ Pracowniņ 

Oceny i Wyceny Zasob·w Przyrodniczych SGGW 

w Warszawie. Honorowy patronat nad 

wydarzeniem objņġ Marszaġek Sejmu Marek 

Kuchciŗski. 

Ze strony Gminy BiaġowieŮa w konferencji 

uczestniczyli Pani wiceprzewodniczņca ElŮbieta 

Laprus, w·jt Grzegorz Kasprowicz i autor tekstu 

przygotowanego na podstawie komunikatu 

Ministerstwa šrodowiska ð Krzysztof Zamojski . 
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Manifestacja mieszkaŗc·w Regionu Puszczy 

Biaġowieskiej w BiaġowieŮy. 

 

OdwaŮni, odwagņ jakņ daje zagroŮenie 

bytu naszego skarbu Puszczy Biaġowieskiej. Wierni, 

doŢwiadczeniom jakie pġynņ z tradycji, historii 

zapisanej w zbiorowej pamiŋci mieszkaŗc·w 

naszego regionu.  

Niespokojni, niepokojem pġynņcym                 

z obserwacji tego co wok·ġ nas siŋ dzieje. 

WyszliŢmy w BiaġowieŮy na ulicŋ w pobliŮu Hotelu 

ŭubr·wka 13 marca br. o godzinie 12.00 aby 

zamanifestowaļ zaniepokojenie losem Puszczy 

Biaġowieskiej i naszym losem, losem jej 

mieszkaŗc·w. ChcieliŢmy i zrealizowaliŢmy ten 

zamiar, pokazaļ  Ministrowi šrodowiska               

prof. Janowi Szyszko, poparcie dla dziaġaŗ jakie 

prowadzi w zakresie powstrzymania gradacji 

kornika drukarza i zwiņzanych z tym degradacji 

siedlisk naturowych oraz zmniejszaniu 

r·ŮnorodnoŢci przyrodniczej Puszczy 

Biaġowieskiej. Dziŋki aktywnoŢci mieszkaŗc·w            

i samorzņd·w zebraġo siŋ nas ponad 500 os·b.   

ByliŢmy w tym miejscu i czasie razem, powtarzajņc 

hasġa, sġuchajņc o konkretnych faktach i cyfrach 

obrazujņcych obecny stan Puszczy. R·wnieŮ 

haġasowaliŢmy, krzyczeliŢmy w obronie Puszczy 

przed kornikiem czekaliŢmy na przyjazd prof.. Jana 

Szyszki. Po przyjeŬdzie zostaġa mu wrŋczona 

petycja wraz z listami podpis·w jakie zġoŮyli 

uczestnicy manifestacji.  

Chciaġbym w tym miejscu podziŋkowaļ za 

dobrņ pracŋ Stowarzyszeniu Santa, Panom 

Mieczysġawowi Mitrowi, Walentemu Wasilukowi    

i innym czġonkom tej organizacji, kt·rzy 

uczestniczyli w tym zdarzeniu.  

Dziŋkujŋ Wġadzom Gminnym                              

i mieszkaŗcom sņsiednich gmin za przyjazd                  

i uczestnictwo. SġuŮbom mundurowym za pracŋ 

nad zapewnieniem bezpieczeŗstwa  w trakcie 

manifestacji. To naprawdŋ jest budujņce kiedy          

w takiej liczbie jesteŢmy razem ze sobņ. Nasza 

sprawa jest sġuszna i wierzŋ Ůe wkr·tce bŋdziemy 

mogli ratowaļ Puszczŋ przed degradacjņ. 

Dziŋkujŋ i kġaniam siŋ nisko.   

 

Krzysztof Zamojski  

 

 
 

Materiaġy nadesġane do redakcji 

 

 

 

Dlaczego martwe Ţwierki sņ potrzebne w 

Puszczy Biaġowieskiej? 

 

Zmiany klimatu nie pozostajņ bez wpġywu 

na europejskie lasy. Gatunki drzew, takie jak 

Ţwierk, wraŮliwe na wysokie temperatury                      

i niedostatek wody, osġabione letnimi okresami 

suszy, stajņ siŋ podatne na intensywniejsze 

zasiedlanie przez leŢne owady. Opanowane przez 

korniki Ţwierki zamierajņ, ustŋpujņc miejsca 

drzewom liŢciastym, wymagajņcym duŮej iloŢci 

Ţwiatġa i lepiej dostosowanym do aktualnych 

warunk·w Ţrodowiska. Naturalny proces zmiany 

struktury gatunkowej lasu jest dġugotrwaġy, jednak 

na Ůadnym z jego etap·w nie ma zagroŮenia dla 

trwaġoŢci leŢnego ekosystemu. Las nadal Ůyje, choļ 

radykalnie moŮe zmieniļ siŋ skġad i udziaġ 

procentowy tworzņcych go gatunk·w drzew. 

Wyglņda teŮ inaczej niŮ kilka, lub kilkadziesiņt lat 

wczeŢniej. Czŋsto ten wyglņd nie odpowiada 

naszym przyzwyczajeniom ð gdy z gŋstwiny 

mġodych drzew sterczņ w niebo pnie martwych 

Ţwierk·w lub plņtanina leŮņcych kġ·d utrudnia 

poruszanie siŋ po lesie ð ale to nie oznacza, Ůe jest 

to ălas gorszej jakoŢció czy teŮ ălas umierajņcyó.  

JeŢli las jest zdominowany przez Ţwierki, 

proces zamierania drzew moŮe przybraļ masowe 

rozmiary. Z takņ sytuacjņ mamy obecnie                      

do czynienia w wielu miejscach Polski,                            

np. w Beskidach, a takŮe w niekt·rych fragmentach 

Puszczy Biaġowieskiej. Podobnie jak w zwykġych 

lasach gospodarczych moŮna w Puszczy ulec 

pokusie podjŋcia ingerencji ð wycinki 

zamierajņcych Ţwierk·w, wyciņgniŋcia ich na 

skġady drewna i sprzedaŮy, by nastŋpnie oczyŢciļ     

i zaoraļ glebŋ, posadziļ zgodnie z instrukcjami 

wyhodowane w szk·ġkach sadzonki, chroniļ je 

wszelkimi metodami przed zwierzŋtami 

roŢlinoŮernymi i pielŋgnowaļ, by po 

kilkudziesiŋciu latach doczekaļ siŋ 
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uporzņdkowanego, od nowa urzņdzonego 

drzewostanu.  

Czy jednak jest to dobra decyzja? Czy biorņc 

pod uwagŋ szczeg·lny charakter Puszczy 

Biaġowieskiej (to przecieŮ najlepiej zachowany las 

liŢciasty i mieszany na niŮu Europy, obiekt 

šwiatowego Dziedzictwa LudzkoŢci UNESCO)                  

i trwajņcņ 500 lat historiŋ jej ochrony, nie naleŮaġoby 

pozwoliļ, by w wyniku naturalnych proces·w 

obecny las z przewagņ drzew iglastych stopniowo 

przeksztaġciġ siŋ w las z przewagņ dŋb·w, grab·w, 

lip i innych drzew liŢciastych? Czy chŋļ ingerencji 

nie wynika z bġŋdnego przekonania, Ůe bez pomocy 

czġowieka las zginie?  

Badania nad procesami rozpadu bor·w 

Ţwierkowych wykazaġy, Ůe dynamika gradacji 

kornika niewiele siŋ r·Ůni na terenach, gdzie 

wszelkimi dostŋpnymi Ţrodkami prowadzono 

walkŋ z kornikiem i na terenach, gdzie takich 

dziaġaŗ nie prowadzono (Grodzki i in. 2006). 

Usuwanie zaatakowanych przez kornika lub 

zamarġych z innych przyczyn drzew nie stanowi 

skutecznej metody zatrzymania gradacji kornika            

i zamierania Ţwierk·w, lecz moŮe przynieŢļ skutek 

przeciwny: przez zakġ·cenie naturalnych proces·w 

moŮe wydġuŮyļ gradacjŋ i przyspieszyļ zanikanie 

Ţwierczyn, gdyŮ w warunkach Puszczy 

Biaġowieskiej nie jest moŮliwe skuteczne usuniŋcie 

z lasu wystarczajņcego procentu zaatakowanych 

drzew (np. Fahse i Heurich 2011). Co wiŋcej, 

gradacje kornika sņ napŋdzane czynnikami 

klimatycznymi, dziaġajņcymi w poġņczeniu                   

z konfiguracjņ siedlisk w skali regionalnej, i jako 

takie pozostajņ poza kontrolņ prowadzonņ w skali 

pojedynczych drzewostan·w (Seidl i in. 2016).  

Posiadamy ogromnņ wiedzŋ na temat 

pozytywnej roli martwego drewna w lesie, jego 

wpġywu na leŢny mikroklimat, dostŋpnoŢļ wody             

i wzrost r·ŮnorodnoŢci biologicznej. Dopġyw 

martwej materii (tzw. detrytusu) do ekosystem·w 

nie tylko lņdowych, ale i wodnych, ma ogromne 

znaczenie dla przepġywu energii w kolejnych 

ogniwach ġaŗcucha pokarmowego; detrytus 

stanowi teŮ pokarm dla szeregu organizm·w. 

Wycinka drzew i usuwanie martwej materii zubaŮa 

ekosystemy lņdowe i wodne, zmniejszajņc 

bior·ŮnorodnoŢļ. Mogņ teŮ prowadziļ m.in. do 

zwiŋkszenia suszy hydrologicznej w lasach                    

i wystŋpowania czŋstszych poŮar·w (Fleituch 

2010). Martwe drewno jest wyr·Ůnikiem las·w 

naturalnych ð bez niego nie odr·Ůniaġyby siŋ one od 

zwykġych las·w gospodarczych.   

PoniŮej przedstawiamy listŋ strat dla 

przyrody, jakie spowoduje wyciŋcie i usuniŋcie          

z Puszczy zamierajņcych Ţwierk·w, oraz korzyŢci 

wynikajņcych z braku ingerencji w ten proces. 

 

Wycinajņc i usuwajņc zamierajņce Ţwierki, 

tracimy miŋdzy innymi: 

 

1. Szansŋ na skuteczniejszņ, szybszņ, naturalnņ         

i r·Ůnorodnņ biologicznie regeneracjŋ lasu siġami 

natury (jak dowodzņ przykġady z innych miejsc          

w Europie: Loch i in. 2001; Jonaģova i Prah 2004, 

2008; Jon§ģov§ i Mat³jkov§ 2007; M¿ller i in. 2008, 

2010; Ľiĥkova i in. 2011; Lehnert i in. 2013; Beudert 

i in. 2015).  

2. Miejsca wytwarzania i rozprzestrzeniania siŋ 

ăbroni biologicznejó przeciwko kornikom. CzŋŢļ 

spoŢr·d drapieŮnych chrzņszczy Ůyjņcych                          

w martwych Ţwierkach to bezpoŢredni wrogowie 

kornika dr ukarza ð przywabia je do 

opanowywanych przez kornika Ţwierk·w feromon 

agregacyjny wytwarzany przez samce kornik·w        

w chwili opanowywania drzewa. DuŮa 

koncentracja zamierajņcych Ţwierk·w 

opanowanych przez korniki staje siŋ miejscem 

intensywnego namnaŮania siŋ drapieŮnych 

chrzņszczy, a takŮe innych drapieŮnych                           

i pasoŮytniczych owad·w, kt·re z takich miejsc 

rozprzestrzeniajņ siŋ na kolejne obszary                          

w poszukiwaniu swoich ofiar  (Gutowski                          

i Krzysztofiak 2005, Montano i in. 2016).  

3. Miejsca w Puszczy, gdzie masowo naturalnie 

odnawiajņ siŋ dŋby (Bobiec i in. 2011, Bobiec                    

i Bobiec 2012, Bobiec 2013). Im liczniejsze grupy 

zamierajņcych Ţwierk·w, im wiŋksze pġaty 

drzewostan·w Ţwierkowych poraŮonych przez 

kornika drukarza, tym jest liczniejsze, szybciej 

rozwijajņce siŋ naturalne odnowienie dŋb·w.                      

W innych miejscach, zdominowanych przez 

drzewostany liŢciaste, wzrost siewek dŋbu 

utrudnia masowo odnawiajņcy siŋ grab.  

4. šrodowisko Ůycia wielu gatunk·w porost·w              

i mszak·w. WŢr·d ărelikt·w puszczaŗskichó 

najliczniejsze grupy ekologiczne stanowiņ porosty   

i mszaki epifityczne (przede wszystkim 

nadrzewne) oraz epiksyliczne, czyli rosnņce 

gġ·wnie na martwym drewnie (CieŢliŗski                        

i in. 1996). šwierki sņ bardzo dobrym podġoŮem dla 

ginņcych w skali Europy gatunk·w z rodzaj·w 
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wġostka Bryoria i brodaczka Usnea. Z Puszczy 

Biaġowieskiej podawano prawie 90 gatunk·w 

Ůyjņcych na Ţwierkach (CieŢliŗski 2003), w tym           

np. juŮ uznane za regionalnie wymarġe w Polsce 

brodaczki: najdġuŮsza Usnea longissima, jamkowata 

U. cavernosa i haczykowat a U. uncinulata. 

5. Jedyne Ţrodowisko Ůycia wielu gatunk·w 

chrzņszczy saproksylicznych, czyli zwiņzanych           

z martwym drewnem i obumierajņcymi 

drzewami, a takŮe z pr·chnowiskami 

wystŋpujņcymi w takich drzewach. WŢr·d 

ărelikt·w puszczaŗskichó sņ gatunki naleŮņce do 

niegdyŢ duŮej, liczņcej w Europie šrodkowej okoġo 

1500 gatunk·w, grupy chrzņszczy 

saproksylicznych, wŢr·d kt·rych najsilniej 

zagroŮone sņ chrzņszcze zwiņzane z martwymi 

drzewami. Niekt·re z nich znane sņ w Polsce tylko 

z Puszczy Biaġowieskiej. W Ţwierkach, zar·wno 

uŢmierconych przez korniki drukarze, jak                              

i powalonych czy zġamanych przez wiatr, 

niedawno obumarġych lub juŮ silnie spr·chniaġych, 

odbywa siŋ rozw·j larwalny (czasem kilkuletni) 

tych chrzņszczy. OdŮywiajņ siŋ one rozkġadajņcym 

siŋ ġykiem lub drewnem, grzybniņ grzyb·w 

opanowujņcych martwe drzewa lub prowadzņ 

drapieŮny tryb Ůycia, polujņc na inne drobne 

zwierzŋta zasiedlajņce martwe Ţwierki (Gutowski            

i Buchholz 2000, Gutowski 2004, Gutowski                    

i in. 2004). WŢr·d tych owad·w sņ gatunki 

ănaturoweó, za kt·rych ochronŋ w Puszczy 

jesteŢmy odpowiedzialni: zagġŋbek bruzdkowany 

Rhysodes sulcatus, ponurek Schneidera Boros 

schneideri, rozmiazg kolweŗski Pytho kolwensis (ten 

gatunek zasiedla wyġņcznie Ţwierki), zgniotek 

cynobrowy Cucujus cinnaberinus oraz bogatek 

wspaniaġy Buprestis splendens. Bogatek potrzebuje 

do rozwoju wysokich martwych Ţwierk·w lub 

sosen, stojņcych w silnym nasġonecznieniu; 

najlepsze takie miejsca to tzw. gniazda kornikowe, 

pozostawione bez Ůadnej ingerencji leŢnik·w.  

6. NajwaŮniejsze miejsca lŋgowe rzadkich 

dziŋcioġ·w, przede wszystkim dziŋcioġa 

tr·jpalczastego. Dziŋcioġy co roku kujņ nowe 

dziuple, potrzebujņ wiŋc staġej podaŮy grubych, 

martwych drzew. Dziŋcioġ tr·jpalczasty jest 

czterokrotnie rzadszy w gospodarczo uŮytkowanej 

czŋŢci Puszczy, gdzie prowadzono walkŋ                        

z kornikiem usuwajņc martwe Ţwierki, niŮ                          

w rezerwacie Ţcisġym Biaġowieskiego Parku 

Narodowego (Walankiewicz i in. 2010). Unika on 

fragment·w lasu objŋtych pracami gospodarczymi 

i pielŋgnacyjnymi, nawet w·wczas, gdy prace te 

obejmujņ niewielkie powierzchnie i nieduŮņ liczbŋ 

drzew (Kajzer i Sobociŗski 2012). Jak wykazujņ 

badania, 2/3 dziupli tego dziŋcioġa znajduje siŋ                 

w Ţwierkach, z czego 90% w martwych drzewach. 

Przeciŋtna pierŢnica drzew (Ţrednica mierzona na 

wysokoŢci klatki piersiowej), w kt·rych dziŋcioġ ten 

wykuwa dziuple, to 37 cm (T. Wesoġowski, dane 

niepublikowane).  

7. Obfitņ, urozmaiconņ, dostŋpnņ przez wiele lat 

bazŋ Ůerowņ dla wszystkich gatunk·w 

dziŋcioġ·w, w tym tych najrzadszych ð dziŋcioġa 

biaġogrzbietego i dziŋcioġa tr·jpalczastego. 

Dziŋcioġy: czarny, biaġogrzbiety i tr·jpalczasty 

czŋsto Ůerujņ na martwym drewnie (Walankiewicz 

i in. 2002). Ten ostatni w 80% przypadk·w Ůeruje na 

martwych Ţwierkach. Drzewa takie (stojņce                        

i leŮņce) sņ dobrņ i r·Ůnorodnņ bazņ Ůerowņ przez 

wiele lat, gdyŮ w kolejnych fazach rozkġadu                   

sņ zasiedlane przez r·Ůne zespoġy bezkrŋgowc·w. 

ObfitoŢļ jedzenia umoŮliwia wyŮszy sukces 

lŋgowy dziŋcioġ·w i lepszņ przeŮywalnoŢļ pisklņt 

(Kajzer i Sobociŗski 2012). 

8. NajwaŮniejsze miejsca lŋgowe s·weczki ð 

rzadkiego gatunku sowy , kt·ra uzaleŮniona jest od 

obecnoŢci dziupli wykutych przez dziŋcioġy. 

S·weczka zajmuje niemal wyġņcznie dziuple 

wykute przez dziŋcioġy w zamierajņcych Ţwierkach 

(Mikusek 2009). 

9. ObfitoŢļ pokarmu dla maġych ssak·w 

drapieŮnych (np. ġasic) i rzadkich s·w                        

(np. wġochatek), bo zamierajņce Ţwierki 

intensywnie produkujņ nasiona, kt·re stanowiņ 

bazŋ Ůerowņ dla gryzoni, czyli pokarmu dla 

drapieŮnych ssak·w i ptak·w.  

 

Jakie sņ korzyŢci z powalonych i pr·chniejņcych 

drzew?  

 

1. Wzrasta r·ŮnorodnoŢļ mikrosiedlisk 

(mozaikowatoŢļ lasu) zwiņzana z r·Ůnym tempem 

zamierania i rozkġadu drewna, powierzchniņ 

odsġoniŋtej gleby, tempem i kierunkiem regeneracji 

lasu. 

2. Stopniowo  uwalnia siŋ zgromadzona                     

w kġodach materia organiczna do leŢnej gleby               

w wyniku powolnych proces·w rozkġadu drewna. 

3. Pojawia siŋ miejsce Ůycia dla ponad 200 

gatunk·w grzyb·w wielkoowocnikowych. 

Rozwijajņ siŋ one przewaŮnie na leŮņcych pniach             
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w r·Ůnym stadium rozkġadu. Pozostawienie 

martwych Ţwierk·w stworzy na dġugie lata 

dogodne miejsca do rozwoju wielu gatunk·w 

makrogrzyb·w zwiņzanych ze Ţwierkami, w tym 

skrajnie zagroŮonych i znanych do tej pory tylko        

z obszar·w ŢciŢle chronionych w Puszczy 

Biaġowieskiej (Karasiŗski i in. 2010).  

4. RoŢnie liczba miejsc bytowania wielu 

nadrzewnych porost·w, w tym rzadkich 

gatunk·w z rodzaj·w paġecznik Calicium                         

i trzonecznica Chaenotheca, z kt·rych ponad poġowa 

znajduje siŋ na ăCzerwonej liŢcie porost·w 

wymarġych i zagroŮonychó (CieŢliŗski i in. 2006). 

Na murszejņcym drewnie Ţwierk·w znaleŬļ moŮna 

takŮe jeden z piŋciu w Polsce gatunk·w porost·w 

zawierajņcych grzyb podstawkowy ð pŋp·wkŋ 

baldaszkowņ Lichenomphalia umbellifera. 

5. Znaczņco wzrasta liczba korzystnych siedlisk 

dla licznych, a bardzo sġabo poznanych w kraju 

Ţluzowc·w (Mycetozoa = Myxomycetes), dla 

kt·rych p·ġnocno-wschodnia Polska jest ð poza 

g·rami ð miejscem najbardziej licznego 

wystŋpowania (Panek i Romaŗski 2010). W Puszczy 

Biaġowieskiej stwierdzono wystŋpowanie                 

107 gatunk·w Ţluzowc·w. Podczas badaŗ na 

wyznaczonych powierzchniach w BPN i w innych 

czŋŢciach Puszczy stwierdzono zdecydowanie 

wyŮszņ frekwencjŋ Ţluzowc·w na poletkach                

z wiŋkszym udziaġem martwego drewna, 

natomiast r·ŮnorodnoŢļ gatunkowa Ţluzowc·w 

nadrewnowych zaleŮaġa od dostŋpnoŢci martwego 

drewna w r·Ůnym stopniu rozkġadu i o r·Ůnej 

Ţrednicy (Drozdowicz 2014).  

6. Powstajņ znacznie lepsze warunki dla 

kieġkowania drzew i wielu innych roŢlin 

naczyniowych . Sadzone i hodowane w Puszczy 

Biaġowieskiej przez leŢnik·w uprawy dŋbowe nie 

zastņpiņ cennych puszczaŗskich starodrzewi 

dŋbowych, kt·re powstaġy w efekcie powolnego, 

stopniowego zarastania polan i porzuconych p·l 

(Bobiec 2013). Obecnie takie lasy dŋbowe rozwijajņ 

siŋ w wyniku spontanicznego zarastania rozlegġych 

luk powstaġych na skutek rozpadu drzewostan·w 

Ţwierkowych. Liczne, zalegajņce na ziemi kġody 

martwych Ţwierk·w speġniajņ szczeg·lnie 

pozytywnņ rolŋ w procesie odnowienia dŋbu. Jak 

wykazaġy badania prowadzone w BPN, 

zdecydowana wiŋkszoŢļ mġodych dŋb·w pojawia 

siŋ w bezpoŢrednim sņsiedztwie kġ·d 

Ţwierkowych. MoŮe to mieļ zwiņzek                                  

z wybieraniem takich miejsc przez zwierzŋta 

roznoszņce i ukrywajņce Ůoġŋdzie, gġ·wnie s·jki           

i gryzonie (Bobiec i in. 2011, Smit i in. 2012,                

van Ginkel i in. 2013). 

7. Pojawia siŋ naturalne odnowienie Ţwierka, 

kt·re w grņdach Puszczy Biaġowieskiej rozwija 

siŋ prawie wyġņcznie na martwym drewnie . 

Martwe drewno jest substratem kolonizowanym 

przez blisko 50 gatunk·w roŢlin naczyniowych 

(Cheļko i in. 2015). Nasiona Ţwierk·w wyŢmienicie 

kieġkujņ, a siewki rozwijajņ siŋ znacznie szybciej na 

pniach leŮņcych, rozkġadajņcych siŋ Ţwierk·w.  

8. W dnie lasu pojawia siŋ wiele naturalnych 

zbiornik·w z wodņ, kt·ra jest magazynowana                 

w leŮņcych Ţwierkach podczas opad·w, ale teŮ 

uwalnia siŋ w kġodach w wyniku proces·w 

rozkġadu drewna przez bakterie i grzyby. Woda ta 

jest bardzo potrzebna m.in. do kieġkowania                           

i wzrostu drzewom i innym roŢlinom (Gutowski in. 

2004). 

9. Siewki i mġode drzewa sņ znacznie lepiej 

chronione przed zgryzaniem , poniewaŮ duŮym 

zwierzŋtom roŢlinoŮernym trudniej jest siŋ 

przedostaļ przez plņtaninŋ leŮņcych pni, a jelenie 

obawiajņ siŋ dġuŮej Ůerowaļ w takim otoczeniu, 

szczeg·lnie tam, gdzie czŋsto pojawiajņ siŋ wilki 

(Kuijper i in. 2013, 2015) i rysie (Podg·rski i in. 

2008). W efekcie, powalone drzewa tworzņ strefy ze 

zwiŋkszonņ naturalnņ regeneracjņ drzew (Kuijper           

i in. 2013). 

10. Powstajņ liczne siedliska bardzo rzadkich 

gatunk·w chrzņszczy, takich jak np. konarek 

tajgowy Phryganophilus ruficollis  czy wynurt 

Ceruchus chrysomelinus. LeŮņce, silnie spr·chniaġe, 

wielkie pnie Ţwierk·w, porastajņce mchem, 

wilgotne i ocieniane przez odtwarzajņcy siŋ wok·ġ 

las, stajņ siŋ miejscem rozwoju takich rzadkich 

gatunk·w chrzņszczy (Gutowski i in. 2004). 

11. Dostŋpne sņ liczne wilgotne kryj·wki, 

Ůerowiska z obfitoŢciņ bezkrŋgowc·w oraz 

miejsca zimowania dla  wielu gatunk·w pġaz·w. 

12. ObecnoŢļ martwego drewna pozytywnie 

wpġywa na liczebnoŢļ i strukturŋ zespoġ·w 

maġych ssak·w (Loeb 1999) i moŮliwoŢļ 

przetrwania zar·wno mroŬnych, jak i upalnych dni 

wielu maġym zwierzŋtom.  

13. Pojawiajņ siŋ dogodne warunki dla polujņcych 

i odpoczywajņcych rysi. LeŮņce kġody dajņ rysiom 

osġonŋ niezbŋdnņ do efektywnego polowania               

i ukrywania ofiar oraz zapewniajņ bezpieczeŗstwo 

w trakcie dziennego odpoczynku (Podg·rski               
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i in. 2008). Stanowiņ teŮ dogodnņ do 

przemieszczania siŋ i polowania, wyniesionņ nad 

grunt, sieļ komunikacyjnņ w Puszczy, z kt·rej 

korzystajņ najr·Ůniejsze zwierzŋta,                              

np. popielicowate, ġasice, gronostaje, kuny, tch·rze, 

lisy, rysie i wilki.  

 

Chcņc zachowaļ wysokie walory przyrodnicze 

Puszczy Biaġowieskiej naleŮy zostawiļ 

zamierajņce Ţwierki bez ingerencji                                     

i zorganizowaļ kampaniŋ edukacyjnņ w celu 

pokazania wartoŢci przyrodniczych tego terenu.  
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Wydziaġu Biologii Uniwersytetu Warszawskiego; 

dr hab. Dries P.J. Kuijper, Instytut Biologii Ssak·w 

PAN w BiaġowieŮy; dr Anna Kujawa, Instytut 

šrodowiska Rolniczego i LeŢnego PAN                            

w Poznaniu; dr Romuald Mikusek, Park 

Narodowy G·r Stoġowych; dr inŮ. Robert                   

W. Mysġajek, Instytut Genetyki i Biotechnologii, 

Wydziaġ Biologii Uniwersytetu Warszawskiego;    

dr Sabina Nowak,  Stowarzyszenie dla Natur y 

ăWilkó; mgr Paweġ Pawlaczyk, Klub 

Przyrodnik·w; dr Tomasz Podg·rski, Instytut 

Biologii Ssak·w PAN w BiaġowieŮy;                                 

dr hab. Wiesġaw Walankiewicz, Instytut Biologii, 

Uniwersytet Przyrodniczo -Humanistyczny                

w Siedlcach; prof. dr hab. Tomasz Wesoġowski, 

Pracownia Biologii Lasu, Wydziaġ Nauk 

Biologicznych Uniwersytetu Wrocġawskiego;            

dr hab. Karol Zub, Instytut Biologii Ssak·w PAN                

w BiaġowieŮy 

 

Cytowane piŢmiennictwo moŮna znaleŬļ na 

stronie internetowej:  

www.polskiwilk.org.pl/puszcza -bialowieska  

 

 

Redakcja nie ponosi odpowiedzialnoŢci za treŢci 

prezentowane w artykule. Poglņdy prezentowane               

w artykule sņ zdaniem autor·w tekstu. Ġamy Gġosu 

BiaġowieŮy nie sņ forum dyskusyjnym i opublikowany 

artykuġ prezentuje zdanie na temat gradacji kornika 

drukarza w Puszczy Biaġowieskiej os·b pod nim 

podpisanych.

 
 
 

 

BiaġowieŮa przyciņgnŋġa 4 marca 2016 roku 

kilkadziesiņt os·b z wojew·dztwa podlaskiego 

zainteresowanych inwestowaniem w odnawialne 

Ŭr·dġa energii. Podlaska Fundacja Rozwoju 

Regionalnego oraz Urzņd Gminy BiaġowieŮa 

zorganizowaġa spotkanie poŢwiŋcone 

moŮliwoŢciom, jakie daje udziaġ w konkursie                   

w ramach dziaġania 5.1 Regionalnego Programu 

Operacyjnego Wojew·dztwa Podlaskiego 

ăEnergetyka oparta na odnawialnych Ŭr·dġach 

energiió. 

Seminarium informacyjne rozpoczņġ Kamil 

Pendowski - Dyrektor Projekt·w Rozwojowych 

Podlaskiej Fundacji Rozwoju Regionalnego kt·ry 

nakreŢliġ cel oraz zakres tematyczny seminarium, 

co staġo siŋ wstŋpem do merytorycznej czŋŢci 

spotkania. Uczestnik·w powitali Starosta Powiatu 

Hajnowskiego ð Mirosġaw Romaniuk, W·jt      

Gminy BiaġowieŮa - Grzegorz Kasprowicz oraz       

dr hab. Rafaġ Paluch ð kierownik Zakġadu Las·w 

Naturalnych Instytutu Badawczego LeŢnictwa         

w BiaġowieŮy, miejsca, w kt·rym odbyġa                      

siŋ konferencja. 

Dorota Isajuk, menadŮer projektu EEN, 

zaprezentowaġa dziaġania Podlaskiej Fundacji 

Rozwoju Regionalnego w zakresie szeroko 

rozumianego wsparcia mikro, maġych i Ţrednich 

przedsiŋbiorstw z wojew·dztwa podlaskiego. 

Dziŋki wieloletniemu udziaġowi Fundacji                     

w unijnym projekcie Enterprise Europe Network 

Seminarium OZE w BiaġowieŮy 
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firmy mogņ skorzystaļ z bezpġatnych usġug 

informacyjnych i doradczych. K onsultanci EEN 

zar·wno stacjonarnie, w biurach Fundacji,                

jak i ăw terenieó spotykajņ siŋ z przedstawicielami 

firm oraz z osobami zainteresowanymi 

rozpoczŋciem dziaġalnoŢci gospodarczej,                    

by wspieraļ ich w przedsiŋbiorczych dziaġaniach. 

Bogusġaw Kochaŗski - przedstawiciel 

Urzŋdu Marszaġkowskiego w Biaġymstoku om·wiġ 

szczeg·ġowo, kto i na jakich warunkach moŮe 

ubiegaļ siŋ o dofinansowanie w ramach konkursu 

oraz jakie bŋdņ kryteria oceny zġoŮonych 

projekt·w. Na pieniņdze mogņ liczyļ 

przedsiŋbiorstwa, kt·re bŋdņ poŮytkowaļ 

wytworzonņ w instalacjach OZE energiŋ na wġasne 

potrzeby, ale dodatkowo czŋŢļ jej sprzedadzņ. 

Pisaniu wniosku powinna przyŢwiecaļ 

skrupulatnoŢļ, poniewaŮ przede wszystkim musi 

on speġniaļ wszelkie wymaganie zawarte                     

w regulaminie. Niedopeġnienie procedur moŮe 

skutkowaļ utratņ moŮliwoŢci uzyskania wsparcia. 

Praktycznņ stronŋ zar·wno aplikowania            

o Ţrodki, jak i realizacji inwestycji w OZE 

przedstawiġ Rafaġ Chmielewski, Prezes Zarzņdu 

RCS Sp. z o.o. Podzieliġ siŋ on z uczestnikami 

spotkania wiedzņ, kt·rņ przez wiele lat zdobywaġ 

przygotowujņc wnioski i wdraŮajņc projekty 

inwestycyjne. Wskaz·wki dotyczyġy miŋdzy 

innymi szacowania zwrotu z inwestycji, najczŋŢciej 

popeġnianych bġŋd·w w planowaniu dziaġaŗ oraz 

sposob·w na ich unikniŋcie.  

O tym, Ůe temat OZE jest interesujņcy 

Ţwiadczy liczba uczestnik·w spotkania, niemal 80 

os·b. Poruszane kwestie okazaġy siŋ r·wnieŮ 

bardzo kontrowersyjne ð wywoġaġy gorņcņ 

dyskusjŋ wŢr·d publicznoŢci, gġ·wnie ze wzglŋdu 

na fakt, Ůe dokumenty dotyczņce wsparcia                     

w zakresie dotowania OZE sņ jeszcze 

niedoprecyzowane. Tego typu spotkania                         

sņ inicjatywņ potrzebnņ, poniewaŮ stanowiņ forum 

wymiany opinii oraz doŢwiadczeŗ w Ţrodowisku 

skupionym wok·ġ odnawialnych Ŭr·deġ energii, 

kt·re na Podlasiu dopiero siŋ tworzy. Potencjalni 

odbiorcy wsparcia na wdraŮanie tego typu 

projekt·w mogli podzieliļ siŋ swoimi 

wņtpliwoŢciami oraz sugestiami, autorzy 

program·w i konkurs·w mieli natomiast szansŋ 

zasygnalizowaļ realne moŮliwoŢci prawne                            

i formalne oraz ograniczenia. Uzupeġnienie kwestii 

teoretycznych wskaz·wkami praktyka wdraŮania 

OZE podniosġo dodatkowo wartoŢļ spotkania. 

 Dziŋkujemy za udziaġ, zainteresowanie 

oraz wsparcie w organizacji seminarium.  

 

Magdalena Borys  

Podlaska Fundacja Rozwoju Regionalnego 

Enterprise Europe Network  

www.pfrr.pl

 
 

  

http://www.pfrr.pl/
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ăRodzina 500 plusó ruszy w caġej Polsce juŮ                         

w kwietniu tego roku. To pierwsze tak szerokie 

wsparcie polskich rodzin po 1989 roku.         

Ustawa o pomocy paŗstwa w wychowywaniu 

dzieci wprowadza w Ůycie program ăRodzina 500 

plusó, w ramach kt·rego rodzice bŋdņ otrzymywaļ 

Ţwiadczenie wychowawcze w wysokoŢci 500 zġ                

co miesiņc na drugie i kolejne dziecko niezaleŮnie 

od dochodu. Rodziny, w kt·rych doch·d nie 

przekracza 800 zġ netto na osobŋ lub 1200 zġ netto 

(w rodzinach wychowujņcych niepeġnosprawne 

dziecko) - otrzymajņ je r·wnieŮ na pierwsze lub 

jedyne dziecko. To nawet 6000 zġ netto rocznego 

wsparcia dla dziecka. Programem objŋtych zostanie 

2,7 mln rodzin wychowujņcych 3,7 mln dzieci. 

 

Program ăRodzina 500 plusó to pierwsze tak 

szerokie i systemowe wsparcie polskich rodzin.           

Z pomocy skorzystajņ rodzice oraz opiekunowie 

dzieci do ukoŗczenia przez nie 18 lat. Jego celem 

jest poprawa sytuacji Ůyciowej rodzin oraz 

odwr·cenie negatywnego trendu demograficznego 

w Polsce. 500 zġ to kwota netto, zwolniona                       

z podatku dochodowego i nie bŋdzie podlegaļ 

egzekucji, podobnie jak inne Ţwiadczenia dla 

rodzin. šwiadczenie wychowawcze nie bŋdzie 

liczone do dochodu przy ustalaniu prawa                          

do innych Ţwiadczeŗ dla rodzin m. in. z pomocy 

spoġecznej, funduszu alimentacyjnego, Ţwiadczeŗ 

rodzinnych. O wsparcie ubiegaļ bŋdņ mogli              

siŋ takŮe samotni rodzice, rodziny patchworkowe 

oraz rodziny zastŋpcze, rodzinne domy dziecka 

oraz plac·wki opiekuŗczo-wychowawcze typu 

rodzinnego.  

 

Wniosek o Ţwiadczenie wychowawcze bŋdzie 

moŮna zġoŮyļ w Gminnym OŢrodku Pomocy 

Spoġecznej,` za poŢrednictwem Poczty Polskiej oraz 

przez internet. E-wniosek o Ţwiadczenie 

wychowawcze bŋdzie moŮna zġoŮyļ za pomocņ 

portalu empatia.mrpips. gov.pl, PUE ZUS oraz 

bankowoŢci elektronicznej. 

 

Start programu planowany jest na 1 kwietnia br. 

Pierwsze Ţwiadczenia wychowawcze zostanņ 

przyznane na okres od dnia wejŢcia w Ůycie ustawy 

do dnia 30 wrzeŢnia 2017 r. 

JeŢli osoba zġoŮy wniosek w terminie trzech 

miesiŋcy od dnia wejŢcia w Ůycie ustawy,                      

tj. od 1 kwietnia do 1 lipca 2016 r., to Ţwiadczenia 

wychowawcze zostanie przyznane i wypġacone            

z wyr·wnaniem poczņwszy od dnia wejŢcia w 

Ůycie ustawy, czyli od 1 kwietnia 2016 r. Natomiast 

w przypadku zġoŮenia wniosku po upġywie trzech 

miesiŋcy od dnia wejŢcia w Ůycie ustawy                              

(tj. po 1 lipca 2016 r.), prawo do Ţwiadczenie 

zostanie przyznane i wypġacone poczņwszy             

od miesiņca, w kt·rym wpġynņġ wniosek                         

z prawidġowo wypeġnionymi dokumentami. 

 

Szczeg·ġowe informacje znajdziecie Paŗstwo             

na stronie Podlaskiego Urzŋdu Wojew·dzkiego: 

www.bialystok.uw.gov.pl , nastŋpnie zakġadki: 

Informacje wydziaġ·w / Informacje polityki 

spoġecznej / Informacje wydziaġu / Program 

Rodzina 500+ 

 

Wnioski bŋdzie moŮna skġadaļ w: 

Gminny OŢrodek Pomocy Spoġecznej  

w BiaġowieŮy 

ul. Sportowa 10 

17-230 BiaġowieŮa 

Tel. 85 6812 697 

Rodzina 500 plus juŮ w kwietniu 
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NEGATYWNE SKUTKI  

WYPALANIA TRAW  

 

Wraz z nadchodzņcņ wiosnņ, rozpocznie 

siŋ jak co roku sezon wypalania traw. Proces ten 

wbrew pozorom nie daje Ůadnych korzyŢci, a wrŋcz 

przeciwnie ð przynosi jedynie szkody                                

dla przyrody,  jak i dla samego czġowieka. 

Oto kilka przykġad·w na to, jak bardzo zjawisko 

wypalania traw jest niebezpieczne:  

 

1.  ZagroŮenie dla zdrowia i Ůycia ludzi 

       Wysuszone trawy palņ siŋ bardzo szybko, 

wystarczy zmiana kierunku wiatru, Ůeby poŮar 

wymknņġ siŋ spod kontroli i przeni·sġ                              

na zabudowania oraz co najgroŬniejsze dla nas 

mieszkaŗc·w gminy BiaġowieŮa, mieszkajņcych                   

w otoczeniu Puszczy Biaġowieskiej do LASU!!!! 

Bardzo czŋsto skutkiem wypalania traw                            

sņ wielkoobszarowe poŮary lasu, niszczņce 

bezpowrotnie cenne drzewostany. Spalony las 

regeneruje siŋ kilkadziesiņt lat. Co roku w poŮarach 

wywoġanych wypalaniem traw ginņ ludzie. Inni 

tracņ dobytek caġego Ůycia. Pġonņce trawy                            

w przydroŮnych rowach to takŮe zagroŮenie dla 

kierowc·w i podr·Ůnych. Dym z pġonņcych 

nieuŮytk·w  moŮe powodowaļ takŮe silne zatrucia.  

 

2.    PoŮary niszczņ przyrodŋ 

    PoŮar traw oznacza zniszczenie miejsc lŋgowych 

wielu gatunk·w gnieŮdŮņcych siŋ na ziemi                     

i w krzewach ptak·w. Pġomienie niszczņ miejsca 

bytowania zwierzyny ġownej, m.in. baŮant·w, 

kuropatw, zajŋcy, a nawet saren, jeleni czy dzik·w. 

W poŮarach traw ginie wiele poŮytecznych 

zwierzņt krŋgowych: pġazy (Ůaby, ropuchy, 

jaszczurki), ssaki (krety ryj·wki, jeŮe, zajņce, lisy, 

borsuki, kuny, nornice, badylarki, ryj·wki i inne 

drobne gryzonie). Niejednokrotnie od palņcego siŋ 

poszycia gleby, zajmujņ siŋ torfowiska. PoŮary 

torfu sņ wyjņtkowo trudne do ugaszenia, mogņ 

trwaļ nawet kilka miesiŋcy. Torfowiska                                

na regeneracjŋ potrzebujņ kilku tysiŋcy lat.  

 

3. Wypalanie traw wyjaġawia ziemiŋ 

      Ziemia na ăwypaleniskachó wbrew temu,                     

co sņdzņ zwolennicy wypalania traw staje siŋ 

jaġowa. Ogieŗ hamuje asymilacjŋ azotu z powietrza 

oraz proces gnicia pozostaġoŢci roŢlinnych, kt·re 

tworzņ urodzajnņ warstwŋ gleby. Przy wypalaniu 

ginņ mr·wki. Owady te zjadajņc resztki roŢlinne               

i zwierzŋce uġatwiajņ rozkġad masy organicznej             

i wzbogacajņ warstwŋ pr·chnicy, ăprzewietrzajņó 

glebŋ. Jedna kolonia mr·wek moŮe zniszczyļ do             

4 milion·w szkodliwych owad·w rocznie.                          

W poŮarach traw ginņ biedronki, zjadajņce mszyce. 

Ogieŗ uŢmierca dŮdŮownice, kt·re majņ 

pozytywny wpġyw na strukturŋ gleby i jej 

wġaŢciwoŢci. Pġomienie i dym zabijajņ pszczoġy                   

i trzmiele, co powoduje zmniejszenie liczby 

zapylonych kwiat·w, a w konsekwencji obniŮenie 

plon·w roŢlin. Wypalona ġņka potrzebuje kilku lat 

na regeneracjŋ. 

 

4. Utrata dopġat bezpoŢrednich 

      Zakaz wypalania traw jest jednym                                 

z "Wymog·w dobrej kultury rolnej". Rolnikowi, 

kt·ry nie przestrzega zakazu, grozi zmniejszenie 

naleŮnej wysokoŢci wszystkich rodzaj·w dopġat 

bezpoŢrednich o 3%. JeŢli zostanie stwierdzone,              

Ůe rolnik wypalaġ trawy na kt·rymkolwiek                      

z uprawianych przez niego grunt·w, o tyle mogņ 

byļ pomniejszone jednolita pġatnoŢļ obszarowa, 

pġatnoŢļ cukrowa, pġatnoŢļ do pomidor·w, 

przejŢciowe pġatnoŢci z tytuġu owoc·w miŋkkich, 

pġatnoŢci do kr·w i owiec, specjalna pġatnoŢļ 

obszarowa do powierzchni uprawy roŢlin 

strņczkowych i motylkowatych drobnonasiennych, 

a takŮe pġatnoŢci rolno Ţrodowiskowe, pomoc na 

zalesianie grunt·w rolnych. 

 

5. Wypalanie traw to przestŋpstwo 

  Ustawa o ochronie przyrody i ustawa o lasach 

zabrania wypalania traw na ġņkach, pozostaġoŢci 

roŢlinnych na nieuŮytkach, skarpach kolejowych                  

i rowach przydroŮnych. Sprawcy podpalenia grozi 

grzywna do 5 tys. zġ, a w przypadku 

spowodowania poŮaru stanowiņcego zagroŮenie 

dla Ůycia, zdrowia czy mienia, od roku do 10 lat 

wiŋzienia. 

 

       Wypalanie traw   jest wiŋc niebezpieczne, 

nieopġacalne, szkodliwe i karalne!   

                                                                                                          

Barbara Szuma 

 

Obrona Cywilna Radzi  
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Z okazji zbliŮajņcych siŋ Ţwiņt, Ůyczymy wszystkim czytelnikom  

 
 

Ciepġych, peġnych nadziei  
Ţwiņt Zmartwychwstania Paŗskiego,  

oraz wszystkiego co najlepsze, 
wiosennych nastroj·w, 
ciepġej, radosnej atmosfery, 
miġych spotkaŗ z NajbliŮszymi 

oraz smacznego jajka 
i mokrego Lanego Poniedziaġku     

 
 

                                                                                Zarzņd OSP BiaġowieŮa     
                                                         
 

 
 
 
 

 
 

W wielu domach jest tak, Ůe wraz                            

z nadejŢciem pierwszych promieni sġonecznych, 

zwiastujņcych wiosnŋ, robione sņ porzņdku. Robi 

siŋ wtedy przeglņd zalegajņcych w szafach ubraŗ, 

myje okna, zaglņda w dawno nieodwiedzane 

zakamarki. 

Biaġowieski OŢrodek Kultury to nasz drugi 

dom. W koŗcu spŋdzamy w nim mn·stwo czasu                

i chcemy, by zar·wno nam, jak i przede wszystkim 

Wam, czyli naszym Mieszkaŗcom i GoŢciom byġo              

u nas przyjemnie. Dlatego i do nas dotarġo wielkie 

porzņdkowanie! 

Redakcja

     
  

Wiosenne porzņdki w BOKu 
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8 marca na sali kinowej Biaġowieskiego 

OŢrodka Kultury odbyġa siŋ akademia z okazji Dnia 

Kobiet. Akademiŋ otworzyġa nowa Pani Dyrektor 

BOK Katarzyna Turosieŗska ð Durlik, kt·ra 

zapowiedziaġa wystŋp W·jta Gminy BiaġowieŮa 

Grzegorza Kasprowicza.  

W·jt zaprezentowaġ wiersz z dedykacjņ                           

dla wszystkich Paŗ, po czym poczŋstowano Ůeŗskņ 

czŋŢļ publiki czekoladkami. Jako nastŋpne 

zaprezentowaġo siŋ Koġo Teatralne dziaġajņce             

pod kierunkiem Pani Marty Woġoncewicz.  

Kolejnym punktem programu byġ wystŋp 

lokalnego Zespoġu ăRuczajokó dziaġajņcego             

przy Biaġowieskim OŢrodku Kultury                               

pod kierunkiem Marka Zubryckiego.  

 

Na koniec Pani Katarzyna Turosieŗska ð Durlik 

przygotowaġa niespodziankŋ. Byġ to wystŋp grupy 

tanecznej Karo Mazurowe, w kt·rym taŗczy 

r·wnieŮ Pani Dyrektor.  

Grupa w miniony weekend zajŋġa II miejsce                

w Turnieju Taŗca w Puġawach. Na koniec W·jt 

przygotowaġ niespodziankŋ dla Paŗ i tym samym 

wszystkie Panie, kt·re przybyġy na akademiŋ 

otrzymaġy po tulipanie.  

W tym miejscu dziŋkujemy wszystkim artystom 

prezentujņcym siŋ na scenie za przygotowanie 

atrakcji oraz Pani Izabeli Woġoncewicz                               

za wykonanie zdjŋļ. Tego samego dnia o godzinie 

11:00 akademiŋ przygotowali uczniowie szkoġy 

pod kierunkiem Pana Krzysztofa P etruka i Pani 

Barbary Leoniuk.  

Tekst: Marek Zubrycki  

Zdjŋcia: Izabela Woġoncewi cz, Marek Zubrycki  

Akademia z okazji Dnia Kobiet  
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Dziŋki inicjatywie Pana Radnego Michaġa CieŢlaka 

mieliŢmy moŮliwoŢļ zakupienia kwiat·w, kt·re 

pojawiġy siŋ w gazonach na skarpie przy 

Biaġowieskim OŢrodku Kultury. Pan Radny 

zaproponowaġ czġonkom Rady Gminy BiaġowieŮa, 

dobrowolnņ zbi·rkŋ funduszy z przeznaczeniem 

wġaŢnie na zakup kwiat·w. Do owej inicjatywy 

doġņczyġ siŋ takŮe Pan W·jt i dziŋki temu wszyscy 

moŮemy cieszyļ oczy kolorowymi bratkami. 

PosadziliŢmy je wsp·lnie i bawiliŢmy siŋ przy tym 

przednio. Mamy nadziejŋ, Ůe siŋ Wam spodobajņ. 

W tym miejscu dziŋkujemy Panu Michaġowi 

CieŢlakowi za ciekawņ inicjatywŋ oraz Panu 

W·jtowi i wszystkim Radnym, kt·rzy siŋ do niej 

przyġņczyli. Dziŋkujemy r·wnieŮ Panu Robertowi 

Ochryciukowi  za pobielenie gazon·w. 

 

Redakcja

 
    
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

 
 

 

16 marca do BiaġowieŮy ponownie zawitaġo 

Kino Objazdowe. Dzieŗ wczeŢniej w p·Ŭnych 

godzinach wieczornych zamontowano wielki 

projektor w dawnej projektowni kinowej, co za tym 

idzie widzowie mieli komfort oglņdania bez 

dŬwiŋku pracy serwer·w. Seanse rozpoczŋġy siŋ o 

godzinie 9:00 tradycyjnie od projekcji dla 

najmġodszych. Przybyġa grupa przedszkolak·w 

obejrzaġa ăMisia w Nowym Jorkuó, nastŋpnie 

mġodzieŮ szkolna Ţledziġa przygody ăRobinsona 

Crusoeó. Seanse popoġudniowe zaczŋġy siŋ tuŮ po 

godzinie szesnastej komediņ ăPlaneta Singlió, 

nastŋpnie ă7 Rzeczy Kt·rych Nie Wiecie o 

Facetachó. Ostatnim filmem, kt·ry zgromadziġ 

najwiŋkszņ publikŋ byġ ăPitbull ð Nowe Porzņdkió. 

Odwiedziġo nas w tym dniu okoġo 150 os·b. W tym 

miejscu zapraszam na kolejne seanse, o kt·rych 

bŋdziemy Paŗstwa informowaļ na bieŮņco. 

 

Tekst, zdjŋcia: Marek Zubrycki 

 
     

  

Kwiatki, bratk ié 

Kino Objazdowe ponow nie w BiaġowieŮy 


